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BAZAR SADYBA DO 
LIKWIDACJI?
   W ostatnim czasie dużo się dzieje wokół 
osiedlowego bazarku. Z kolejnej spośród licz- 
nych działek zajmowanych przez kupców, 
musiał zniknąć handel. Jak dowiedział się por- 
tal Sadyba24.pl, jeden z właścicieli terenu, 
firma deweloperska, prowadzi rozmowy, by 
skonsolidować teren i postawić tu wysoki na 
kilkadziesiąt metrów budynek. Ale informacje 
o tym pojawiają się przynajmniej od 2014 ro- 
ku. Czy tym razem koniec targowiska rzeczy- 
wiście stanie się faktem?
Czytaj na stronie 7.

BUDŻET SPÓŁDZIELNI 
NA TEN ROK
    

    Przyjęty przez Radę Nadzorczą plan gospo- 
darczy zakłada przychody z gospodarki zaso- 
bami mieszkaniowymi w 2021 r. na poziomie 
141,27 mln zł, zaś przychody z pozostałej 
działalności gospodarczej mają wynieść 
18,36 mln zł. Wartość zaplanowanych na ten 
rok remontów to 29 mln zł, z tego 7,55 mln 
zł zostanie przejściowo sfinansowane po- 
życzkami z Centralnego Funduszu Remonto- 
wego. Spodziewać się trzeba wzrostu opłat, 
w szczególności opłat niezależnych od spół- 
dzielni. Więcej na stronie 3.
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Śnieg. Radość dla młodszych i górki pełne sanek, jabłuszek i opon. Problem (?) dla 
administratorów, by zapewnić bezpieczeństwo mieszkańcom. Ale chyba udało 
się wypracować kompromis... Na zdjęciu Stegny Południe,  okolice Korsykańskiej.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.       
Następny numer  M6  ukaże  się w ostatnim 
tygodniu kwietnia 2021.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

   Blisko 2100  mieszkańców powinno właśnie 
w swoich skrzynkach listowych znaleźć ankie- 
ty dotyczące oceny zadowolenia z działalności 
spółdzielni. Warto wypełnić i zwrócić ankietę, 
by opracowane wyniki badania jak najpełniej 
odzwierciedlały sytuację w spółdzielni i na po- 
szczególnych osiedlach.
    Zasięg badania sprawia, że jest ono wysoce 
reprezentatywne, choć o końcowym efekcie 
decyduje liczba zwróconych do analizy ankiet. 
Tych na osiedla trafia co roku ponad dwa tysią- 
ce, czyli szansę oceny swojej administracji do- 
staje praktycznie co dziewiąty mieszkaniec. 
Badanie jest przy tym całkowicie anonimowe, 
a wybór lokali do których są dostarczane ankie- 
ty odbywa się w drodze losowania za pomocą 
specjalnych kul. 

   Proces przeprowadza na zlecenie spółdziel- 
ni zewnętrzna firma zajmująca się badaniami 
opinii publicznej. Pierwsza ankieta miała miej- 
sce równo dekadę temu. Pytania co roku doty- 
czą tych samych zagadnień, co umożliwia po- 
równanie sytuacji na przestrzeni lat. Przebieg 
badania koordynowany jest przez biuro Zarzą- 
du, ale w skład powołanej do wylosowania od- 
biorców ankiet komisji wchodzą także dwie 
przedstawicielki Rady Nadzorczej: Krystyna 
Śmigielska oraz Elżbieta  Szymańska. 
   Wylosowani mieszkańcy już powinni mieć 
ankiety w swoich skrzynkach na listy. Będą one 
odbierane przez pracowników administracji do 
końca lutego. Zachęcamy do wypełnienia!        
     O wynikach, jak co roku, napiszemy w M6.

Oceń spółdzielnię. Ankiety już w skrzynkach 
mieszkańców

Nowe Kolegium M6

    Pandemia na szczęście nie stanęła 
na przeszkodzie, aby wybrać skład 
Kolegium M6, który jak co roku 
zatwierdziła uchwałą Rada Nadzor- 
cza. W 2021 roku przy redagowaniu 
M6 uczestniczyć będą dwie nowe 
osoby. To Bogumił Jakubicki                        
z osiedla Bernardyńska, oraz Marek 
Mikowski z Sielc. Kontynuować pracę 
będą Renata Kołodziej - Idzikow- 
skiego, Teresa Koperska - Stegny 
Rożek,  Jakub Zieliński - Stegny 
Południe, oraz Dorota Raciborska 
reprezentująca Radę Nadzorczą. 
Skład uzupełnia Grzegorz 
Engelbrecht jako przedstawiciel 
Zarządu, czyli wydawcy gazety. 
Przewodniczącą Kolegium, po raz 
kolejny, została wybrana Renata 
Kołodziej.
    Gremium nie jest w komplecie, 
gdyż decyzji nie podjęła jeszcze 
Rada Osiedla Sadyba. Natomiast 
Stegny Północ pozostają bez 
przedstawiciela w Kolegium M6 ze 
względu na brak rady osiedla, która 
ma wyłączną kompetencję do 
dokonania wyboru. 

red.

NOWY PREZES SPÓŁDZIELNI?
SPRAWDŹ W INTERNECIE

We wtorek 23 lutego Rada Nadzorcza miała dokonać wyboru nowego Prezesa Zarządu 
MSM „Energetyka”. Posiedzenie miało miejsce już po oddaniu M6 do druku. 
Informacja na ten temat na stronie internetowej spółdzielni. Sprawdź na:

www.msmenergetyka.pl

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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Plan gospodarczy na rok 2021 napawa optymizmem. Przede 
wszystkim spółdzielnia zakłada, że utrzymane zostaną  
przychody z pozostałej działalności gospodarczej na poziomie 
„przedpandemicznym”. Zapisana w planie kwota -  18,36 mln zł         
jest bardzo zbliżona do  przewidywanego wyniku za rok 2020.           
Na ostateczny bilans ubiegłego roku  jeszcze trzeba poczekać. 

   Koszty działalności gospodarczej powinny zostać utrzymane na 
zbliżonym do poprzedniego roku poziomie - 11,38 mln zł, wzrost o               
4 proc. Dzięki temu wynik finansowy z pozostałej działalności gospo- 
darczej będzie również zbliżony do spodziewanego za 2020 rok - 5,38 
mln zł. Wzrost cen towarów, usług, pracy i mediów powoduje, że liczyć 
się trzeba ze wzrostem kosztów w zakresie utrzymania lokali - w planie 
założono wzrost o 8 proc. do 141,98 mln zł w skali spółdzielni.
     Spółdzielnia planuje, że w 2021 roku, średnio dla wszystkich osiedli, 
opłata za mkw lokalu wyniesie 12,41 zł miesięcznie. To wzrost z 11,19 
zł/mkw w zeszłym roku. Najniższa kwota jest na Stegnach Południe - 
11,88 zł/mkw, najdrożej jest na Rożku - 14,36 zł/mkw. W większym 
stopniu rosną opłaty niezależne od spółdzielni. Udział kosztów nieza- 
leżnych wzrósł z 52 proc. w 2019 r. do 56 proc. Udział kosztów zależ- 
nych stanowi obecnie  w strukturze opłat 44 proc. (spadek z 56 proc.).
    W rozbiciu kosztów na poszczególne pozycje palmę pierwszeństwa 
straciła dostawa ciepła. W bieżącym roku najwięcej pochłoną usługi          
i opłaty komunalne - 44,1 mln zł. To wzrost o 25 proc. Na tę pozycję 
składają się przede wszystkim opłaty za śmieci - w skali spółdzielni 
może to kosztować 44 proc. więcej niż przed rokiem. Zalicza się tu 
także opłatę z tytułu wieczystego użytkowania - spółdzielnia cały czas 
płaci za tereny osiedlowe i pod pawilonami handlowymi. Z kolei central- 
ne ogrzewanie i podgrzanie wody to wydatek 35,7 mln zł, czyli 25 proc. 
wszystkich kosztów. Przeciętnie to 3 zł za mkw lokalu miesięcznie.   
   Blisko 29 mln zł osiedla przeznaczą na remonty - to kwota większa         
o 21 proc. od skorygowanego planu na 2020 roku. Oznacza to powrót 
do poziomu wydatków w tym obszarze do czasów sprzed pandemii. 
Prace zostaną wsparte pożyczkami z Centralnego Funduszu Remonto- 
wego - na ten rok zaplanowano 28 pożyczek o łącznej kwocie 7,55 mln 
zł. Zdecydowanie największy zakres będzie miał miejsce na Sadybie - 
osiedle to planuje wydać aż 9,1 mln zł, aż 58 proc więcej niż w planie 
na poprzedni rok. Z tego 2,5 mln zł pochłoną modernizację balkonów 
i loggii zaplanowane w ośmiu budynkach. Następne w kolejności Steg- 
ny Południe 6,5 mln zł, a Stegny Północ i Sielce w granicach 4 mln zł. Na 
„Południu” najwyższą pozycją jest remont ulic i chodników na osiedlu          
- 1,37 mln zł, z kolei na „Rożku” połowę bardzo wysokiego jak na to 

małe osiedle budżetu pochłaniają dwie pozycje: dalszy ciąg remontu 
pawilonu przy Burgaskiej 2 (900 tys. zł) oraz wymiana WLZ w jednym 
budynku (800 tys. zł). Mimo braku rady osiedla na „Północy”, remonty 
idą tam pełną parą - lista prac w budynkach na ten rok liczy aż 200 
pozycji.. 
   Zaplanowane prace remontowe powinny zostać zrealizowane przy 
założeniu braku nowych obostrzeń związanych z pandemią. W razie 
zmiany sytuacji w tym zakresie, wiosną może zostać przeprowadzona 
analiza realnych możliwości wykonania prac, w szczególności chodzi 
tu o roboty wymagające wejścia ekip remontowych do mieszkań.                
Z informacji zebranych od osiedli wynika, że wykonanie blisko jednej 
trzeciej robót jest „wrażliwe” na stan epidemii. 
    1,2 mln zł osiedla wydadzą na remonty pawilonów usługowych, choć 
większość, bo 900 tys. zł to wspomniany już budżet osiedla Stegny 
Rożek prowadzącego kompleksowy remont pawilonu. Z kolei Sadyba, 
gdzie pawilony są w złym stanie technicznym, nie przewidziała żad- 
nych wydatków na ich remonty w tym roku. 
  Na zbliżonym od kilku lat poziomie pozostaje budżet na konser- 
wację. Łącznie w osiedlach jej koszty planowane są na 7,35 mln zł.        
W przeliczeniu na opłaty to wydatek 0,60 zł/mkw/miesiąc. Kwoty te 
przeznaczane są głównie na dbanie o instalacje elektryczne, hydra- 
uliczne i konserwację ogólnobudowlaną.
   Stan Centralnego Funduszu Remontowego na początku roku to 
48,79 mln zł. W ciągu roku z tytułu spłaty pożyczek wpłynie 6,92 mln 
zł. Jednocześnie poprzez CFR udzielone zostanie wsparcie doraźne 
dla osiedli w kwocie 2,3 mln zł oraz przejściowo wsparte zostanie przy- 
gotowanie do realizacji kolejnej inwestycji na  Sielcach. Kwota 6,36 mln 
zł zostanie spłacona przez stopniowe płatności nabywców lokali w no- 
wym budynku. 
    W  zakresie inwestycji, na czwarty kwartał 2021 przewidziano odbiór 
od generalnego wykonawcy budynków przy Zwierzynieckiej 8C i 8D. 
Jednocześnie dział inwestycji kontynuuje starania dotyczące rozpoczę- 
cia wspomnianej inwestycji u zbiegu al. Polski Walczącej i ul. Czernia- 
kowskiej na Sielcach.
    Zgodnie z przyjętymi we wrześniu ubiegłego roku przez Radę Nadzor- 
czą założeniami do planu, łączna kwota środków na wynagrodzenia     
w spółdzielni wzrośnie o 3 proc., co stanowi znaczne wyhamowanie 
wzrostu z 5,8-procentowego wzrostu w roku 2020.  Zatrudnienie 
pozostanie praktycznie bez zmian na poziomie 341 etatów.
  Plan gospodarczy spółdzielni na rok 2021 został przyjęty jedno- 
głośnie przez Radę Nadzorczą na posiedzeniu 26 stycznia. 

PRZYJĘTY PRZEZ RADĘ NADZORCZĄ PLAN GOSPODARCZY ZAKŁADA ZYSK SPÓŁDZIELNI NA POZIOMIE 5,38 MLN ZŁ

Obiecujący budżet na 2021 rok

M.I.

Reklama
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BERNARDYŃSKA
   Na styczniowym posiedzeniu online, Rada 
Osiedla wyraziła zgodę na przedłużenie umo- 
wy na konserwacje domofonów i monitoringu 
oraz na usługi porządkowe z obecnymi  wyko- 
nawcami. Ponadto zaakceptowała wniosek o 
podpisanie z dłużnikiem (Bernardyńska 2) 
umowy ugody na spłatę zadłużenia. W ramach 
wsparcia przedsiębiorców z powodu pande- 
mii, RO wyraziła zgodę na obniżenie czynszu 
za styczeń dla trzech najemców lokali użytko- 
wych na osiedlu.
   W obszarze gospodarki remontowej zleco- 
no sporządzenie projektu na remont kilku 
loggii w budynkach Bernardyńska 13, 17 i 21. 
Po przeniesieniu przez operatora tablicy tv ka- 
blowej, osiedle przystąpi do zagospodarowa- 
nia trawnika od strony północnej budynku 
Bernardyńska 13 według przyjętego przez 
RDN projektu. Trwają uzgodnienia z RDN Ber- 
nardyńska 3 i 5 dotyczące lokalizacji nowych 
altan śmietnikowych. Od  połowy kwietnia pla- 
nujemy rozpocząć wymianę wodomierzy w 
lokalach mieszkalnych w reżimie  sanitarnym.
   W celu zwiększenia bezpieczeństwa miesz- 
kańców administracja wystąpiła do Komendy 
Głównej Policji o okresowe kontrole prędko- 
ści i dopuszczalnego tonażu pojazdów na 
ulicy Gołkowskiej.
   Pomimo występujących w 2020 r. trudności 
z powodu pandemii, osiedle uzyskało w ze- 
szłym roku dobry wynik finansowy z pozosta- 
łej działalności gospodarczej, który wyniósł 
529 tys. zł (w 2019 r. było to 557 tys. zł).
  Dzięki wsparciu Rady Osiedla Bernardyń- 
ska, radnej dzielnicy Mokotów Joanny Dem- 
bowskiej, Burmistrza dzielnicy Mokotów Ra- 
fała Miastowskiego oraz dzielnicowego Jaro- 
sława Stefańskiego, udało się  zabezpieczyć 
mieszkanie należące do podopiecznej DPS-u,  
przed silnymi mrozami i ewentualną awarią 
(Bernardyńska 3).

IDZIKOWSKIEGO
    Na osiedlu trwają przygotowania do rozpo- 
częcia pierwszych robót zaplanowanych na 
ten rok - wymiany poziomów ciepłej i zimnej 
wody. Rada Osiedla i administracja dużo cza- 
su poświęcają przygotowaniom do kontynua- 
cji projektu instalacji fotowoltaicznych i ma- 
ksymalnego wykorzystania możliwości z tego 
wynikających. Analizowana jest również  roz- 
budowa o system magazynowania energii. 
Ponadto RO omawiała problemy funkcjonowa- 
nia budynku Polna 3A będące konsekwencją 
braku dostępu do drogi publicznej.

    W związku z uwagami mieszkańców, wstęp- 
nie omówiono zasady funkcjonowania osied- 
lowego boiska oraz zakres niezbędnych do 
wykonania remontów. Rozważana jest kwe- 
stia pozyskania środków na dofinansowanie 
tych działań.
   W styczniu odnotowano przejściowe proble- 
my z odbiorem bio odpadów - okazało się to 
być efektem reorganizacji w firmach Suez i Re- 
mondis. Duże opady śniegu spowodowały ko- 
nieczność intensywnych prac odśnieżających 
- na osiedlu nie odnotowano jednak więk- 
szych trudności wynikających z warunków 
atmosferycznych.
    W I-DZIK Pracowni Kreatywnej - osiedlowym 
klubie, w grudniu i styczniu odbyły się zajęcia 
tworzenia ozdób choinkowych oraz z robie- 
nia gier. Zajęcie online prowadzone były przez 
Studio Pasji. Uczestnicy pobrali niezbędne do 
zajęć materiały z pracowni.

SADYBA
    W styczniu miała miejsce wymiana podstaw 
pionów kanalizacji sanitarnej w budynkach  
przy al. Sobieskiego 66 oraz 66A. W budynku 
Przy Bernardyńskiej Wodzie 7 realizowana jest 
wymiana instalacji elektrycznej w częściach 
wspólnych, w tym wymiana wewnętrznych linii 
zasilających, tablic, instalacji oświetlenia 
klatek schodowych i piwnic, oraz wykonanie 
instalacji przeciwpożarowej. Zaś w sąsiednim 
budynku, Przy Bernardyńskiej Wodzie 9, na- 
stępuje wymiana pionów z.w., c.w. oraz cyr- 
kulacji. 
   Remont elementów budowlanych w węzłach 
c.o. obejmuje budynki Konstancińska 1, Boni- 
facego 89 i Przy Bernardyńskiej Wodzie 7. 
Prowadzone są prace projektowe i wykonaw- 
cze związane z remontem systemu oddymia- 
nia w budynku Korczyńska 6.
   Na terenie osiedla przewidziane jest wyko- 
nanie pochylni dla osób niepełnosprawnych 
w wzdłuż budynku przy ul. św. Bonifacego 89 
obejmującego przebudowę schodów pomię- 
dzy budynkami przy ul. św. Bonifacego 89           
a  Konstancińską 3.
   W połowie lutego zorganizowano przetarg 
na wykonanie remontu kominów wentyla- 
cyjnych ponad dachem wraz z montażem na- 
sad kominowych na budynku Przy Bernardyń- 
skiej Wodzie 3.
   Dział zieleni dokonuje wycinki drzew w 
oparciu o decyzje WOŚ, jak również prowadzi 
cięcia pielęgnacyjne drzew i krzewów. Przygo- 
towuje też zrębki do ściółkowania pod nasad- 
zenia krzewów i bylin. Na bieżąco uzupełnia- 
na jest mieszanka piaskowa w skrzyniach sto- 
jących na osiedlu. Od marca będą przygoto- 
wywane stanowiska do sadzenia drzew oraz 
teren do nasadzeń krzewów i bylin.
   Od stycznia 2021 r. za teren Parku Dygata 
odpowiada Zarząd Zieleni Miasta. Teren jest 
odśnieżany, uliczki są posypywane piaskiem, 
a kosze na śmieci regularnie opróżniane.             
W razie jednak zastrzeżeń ze strony miesz- 
kańców, skargi należy zgłaszać pod numer 
miejskiej infolinii 19115.

SIELCE
   Uchwalony przez RO plan remontów opiewa 
na 3,9 mln zł, w tym na remonty ogólnoosied- 
lowe zaplanowano 600 tys. zł. Dokumentacja 
na większość remontów jest na ukończeniu,         
a realizacja zadań zaplanowanych na I kwar- 
tał 2021 r. rozpoczęta. Do zakończenia i od- 
bioru w 2021 r. pozostały prace z ubiegłego 
roku, takie jak: budowa pochylni dla osób nie- 
pełnosprawnych przy trzech budynkach: Sie- 
lecka 57, Stępińska 36/46 i Czerniakowska 36; 
remont posadzki w węźle c.o. w budynku Gie- 
rymskiego 3; wymiana zestawu hydroforowe- 
go w budynku Belwederska 14.
  Najważniejszą z zaplanowanych prac na 
terenie osiedla jest remont nawierzchni odcin- 
ka ciągu pieszego i jezdnego od ulicy Zwierzy- 
nieckiej do budynku Czerniakowska 40 oraz 
założenie monitoringu osiedlowego w celu 
poprawy bezpieczeństwa mieszkańców. Wy- 
konane dotychczas remonty dróg osiedlo- 
wych zapewniły dobry stan techniczny oraz 
przystosowanie do obowiązujących przepi- 
sów ppoż. dla dróg pożarowych. Skutkowały 
też dużą zmianą ułatwiającą ruch na osiedlu, 
jednakże wielu kierowców nie respektuje 
oznakowania i pozostawia auta powodując 
tarasowanie drogi pożarowej, blokując tym 
samym przejazd pojazdom służb ratowni- 
czych i miejskich. W tej sytuacji zostanie usta- 
wione oznakowanie informujące o usuwaniu 
pojazdów zaparkowanych niezgodnie z prze- 
pisami, a policja i straż miejska będą wzywa- 
ne do egzekwowania przepisów.  
   W administracji trwa sporządzanie sprawo- 
zdań za ubiegły rok na potrzeby bilansu i pre- 
zentacji wyników do zatwierdzenia przez 
organy samorządowe oraz przygotowanie 
przetargów na remonty loggii oraz wymianę 
kanalizacji.
   Od 1 stycznia 2021 r. stanowisko p.o. za- 
stępcy kierownika ds. technicznych  pełni An- 
drzej Górecki - dotychczasowy inspektor ds. 
elektrycznych i dźwigowych.
   2 lutego 2021 r. zmarł Lech Staniszewski          
- sekretarz Rady Osiedla i wieloletni jej czło- 
nek. Przez lata aktywnie działał na rzecz lo- 
kalnej społeczności. W 2018 roku wraz z żoną 
został za  swoją działalność nagrodzony przez 
„Gazetę Stołeczną” nagrodą „Stołka” przyzna- 
waną osobom, które zasłużyły się dla War- 
szawy.

STEGNY POŁUDNIE
   Zakończyła się realizacja wymiany podziel- 
ników elektronicznych kosztów ogrzewania 
w 51 budynkach mieszkalnych i  pawilonach 
handlowo-usługowych. Zamontowano aż 11 
271 szt. podzielników w lokalach mieszkal- 
nych i 136 szt. w użytkowych. W ramach 
umowy wykonawca dokona jeszcze wymiany 
495 sztuk w kolejnym czwartym terminie, 
ustalanym indywidualnie.
  Przeprowadzona została naprawa ściany         
w tym położenie na ścianach płytek greso- 
wych w garażu na poziomach -1 i -2 w budyn- 
ku św. Bonifacego 70. W tym samym bloku 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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zakończono remont ściany przy windzie na 
antresoli oraz holu wejściowego i przedsion- 
ków.
   Zakończyła się rozbudowa altany śmietni- 
kowej wraz z montażem oświetlenia LED dla 
nieruchomości Egejska 1, 2 i 3. Altana została 
zamknięta z możliwością otwierania jej chi- 
pem przez mieszkańców budynków. Została 
zamówiona altana dla Sardyńskiej 5 (wyko- 
nanie i montaż). W budynku Korsykańska 1 
wymieniono piony z.w. i c.w. oraz cyrkulacji 
c.w. Ten sam zakres prac obecnie ma miejsce 
w budynku Capri 4. Zakończyły się przeglądy 
pięcioletnie instalacji elektrycznych w loka- 
lach w budynkach Egejska 5, 7 oraz 13. Trwa 
montaż izolacji instalacji c.w. i cyrkulacji c.w. 
w piwnicy budynku Sardyńska 1.
  W przetargu wybrany został wykonawca 
remontu dwóch wind w budynkach Maltań- 
ska 1 oraz Marsylska 7.
  Prowadzony jest remont ul. Maltańskiej   
wraz z chodnikami i wybudowaniem nowych 
miejsc postojowych. Koszt to blisko 1 mln zł. 
Zakończono prace polegające na wykonaniu 
pięciu miejsc postojowych na wysokości bu- 
dynku przy św. Bonifacego 66. Na małym 
placu zabaw przy ul. Iberyjskiej wymieniono 
liny w huśtawce, a na terenie rekreacyjno–          
-sportowym przy ul. Maltańskiej wymieniono 
siatki w bramkach piłkarskich.
   Dział zieleni zwoził choinki, ale także gruz 
do podstawionych kontenerów. Regularnie 
usuwany jest susz z drzew. W ostatnim czasie 
usunięto jedno drzewo z terenu osiedla (de- 
cyzja WOŚ). Odśnieżane są ulice, chodniki             
i parkingi, regularnie uzupełniany jest piasek 
w skrzyniach. Ścięto roślinność wodną na 
zbiorniku retencyjnym. 
   11 lutego miała miejsce duża awaria sieci 
ciepłowniczej na osiedlu. Przy dużym mrozie 
ciepła została pozbawiona niemal połowa 
osiedla. Działanie sieci zostało przywrócone 
przez Veolię późnym wieczorem. 

STEGNY PÓŁNOC
   Trwają prace w zakresie remontu schodów 
do piwnic w siedmiu klatach schodowych bu- 
dynku Sewastopolska 2 oraz Akermańska 5. 
W budynku Kaukaska 7 wykonano, w ramach 

poprawy bezpieczeństwa mieszkańców, mon- 
taż daszka nad wejściem do komory zsypo- 
wej.
   Przeprowadzono negocjacje w celu udziele- 
nia zamówienia z wolnej ręki na wykonanie 
systemu monitoringu na integracyjnym pod- 
wórku – ogrodzie pomiędzy budynkami Batu- 
mi 2 i 4. Ma to związek z licznymi aktami wan- 
dalizmu na obiekcie wykonanym w ramach 
budżetu obywatelskiego. 
   Ze względu na brak w dalszym ciągu funkcjo- 
nowania Rady Osiedla, wszelkie uzgodnienia 
oraz konsultacje w sprawach osiedla admini- 
stracja prowadzi z powołanym w tym celu 
Zespołem Rady Nadzorczej ds. Osiedla Steg- 
ny Północ. Mieszkańcy mogą zgłaszać do 
Zespołu wszelkie sprawy pisząc na adres 
zespol@stpn.msmenergetyka.pl.
   Na osiedlu trwa akcja „Zaopiekuj się drze- 
wem na Naszym Podwórku”. Każdy mieszka- 
niec może wybrać drzewo, o które będzie się 
troszczył podlewając je regularnie w okresie 
letnim. Wybrane drzewo otrzyma specjalne 
oznaczenie z imieniem opiekuna .
  Administracja prowadziła zbiórkę ukorze- 
nionych choinek, które po świętach można 
było przynieść i które zostały zasadzone na 
terenie osiedla.

STEGNY ROŻEK
   Obecnie na osiedlu odbywają się odbiory 
prac remontowych dachu pawilonu handlowo-  
-usługowego przy ul. Burgaskiej 2. W najbliż- 
szym czasie planowane jest rozpoczęcie kom- 
pleksowego remontu polegającego na moder- 
nizacji instalacji elektrycznej w budynku przy 
ul. Neseberskiej 4, jak również planowane są 
prace związane z remontem klatek schodo- 
wych w budynku przy ul. Burgaskiej 3. 
  Administracja uzyskała dofinansowanie             
z Wydziału Ochrony Środowiska dla m.st. War- 
szawy do demontażu i utylizacji azbestowo-   
-cementowych rur zsypowych w dwóch klat- 
kach w budynku przy ul. Neseberskiej 4. 
   Z przykrością informujemy o śmierci wice- 
przewodniczącego Rady Osiedla Piotra Cze- 
pułkowskiego. Nową wiceprzewodniczącą RO 
została Maria Czapiewska.

DRUKARNIA
W CENTRUM WARSZAWY 
PRZYJMUJE ZAMÓWIENIA 

NA KAŻDY DRUK. 
PROFESJONALNA OBSŁUGA, 

NAJNOWSZE MASZYNY, WYSOKA 
JAKOŚĆ DRUKU I BARDZO 
KONKURENCYJNE CENY.

Dla osób z ogłoszenia rabat 5% 
Zapraszam do kontaktu:

tel. 660 712 917

Reklama

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

     W popularnej polskiej komedii z lat 
dziewięćdziesiątych pt. „Chłopaki nie 
płaczą” jest taka scena: chodzący po 
mieszkaniach bokser „Siwy” i jego 
kolega wymuszają od mieszkańców 
pieniądze, niewielkie sumy. Gdy drzwi 
otwiera im Oskar, jeden z bohaterów 
filmu, po krótkiej wymianie zdań o 
cwaniakach, pada kultowa kwestia: 
„Pan daje piątaka, a cwaniak 
trzydzieści”. 
     Wielka wymiana lamp ulicznych            
w Warszawie, którą chwali się ratusz 
ma pochłonąć ponad 32 mln zł i objąć 
instalację 38,5 tys. ulicznych lamp. 
Zmiana technologii oświetlenia na 
energooszczędną, ledową, ma 
przynieść oszczędności na energii 
elektrycznej, dzięki którym inwesty- 
cja zwróci się już po dwóch latach. 
Jako mieszkańcy stolicy, do wymiany 
w podatkach i różnych daninach 
dołożą się także spółdzielcy z osiedli 
„Energetyki”. Ale…
    Wymiana latarni przez miasto nie 
obejmuje oświetlenia terenów 
spółdzielni (nie tylko „Energetyki”, ale 
każdej w Warszawie). Tu mieszkańcy 
sami muszą zatroszczyć się o infra- 
strukturę w postaci lamp, jak                       
i o energię do ich zasilania. W planie 
gospodarczym spółdzielni na ten rok 
wartość prac związanych z oświetle- 
niem terenów osiedlowych to 710 tys. 
zł. Mieszkańcy płacą za to wszystko  
w ramach opłat na rzecz spółdzielni, 
która musi dbać o tereny osiedlowe      
i jeszcze płacić za nie daniny w postaci 
choćby użytkowania wieczystego. 
„Nie-spółdzielcy” nie mają takich 
zobowiązań. Zaś spółdzielcy, jak ten 
cwaniak z wspomnianego na 
początku tekstu filmu, płacą wyższy 
„haracz”.

Spółdzielca 
płaci jak cwaniak?

Mariusz Ilnicki
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    Od 1 kwietnia 2021 r. w Warszawie będą obowiązywać nowe zasady naliczania opłat za 
gospodarowanie odpadami - uzależnione od zużycia wody. Nowa stawka opłaty miesięcznej 
będzie wyliczona jako iloczyn 12,73 zł i liczby metrów sześciennych zużytej wody.
     I to na razie jedna z niewielu pewnych informacji. Choć do wprowadzenia nowego systemu 
został miesiąc, cały czas jest sporo niewiadomych. Biuro Zarządu próbuje uzyskać wyjaśnienia 
od ratusza, ale odpowiedzi nie rozwiewają wątpliwości.  - Korespondencję z miastem prowa- 
dzimy od grudnia. Zadajemy kolejne szczegółowe pytania, które pojawiają się w trakcie na- 
szych przygotowań do wprowadzenia nowego systemu. Niestety, to co dostaliśmy dotychczas 
nie wykracza poza ogólne formułki zamieszczane na stronie internetowej urzędu miasta - mówi 
Michel Davidović z biura Zarządu. 
    W przypadku spółdzielni mieszkaniowej deklaracje w imieniu mieszkańców składa bowiem 
spółdzielnia. Administracje czeka sporo pracy, bo właściwie cały ciężar procesu spoczywa na 
spółdzielni. Do miasta trzeba dostarczyć tylko całkowite zużycie poszczególnych budynków. 
To jest podstawą do naliczenia opłaty. Czas na to jest do 10 maja. Pod uwagę ma być brane 
średnie zużycie wody z sześciu dowolnych kolejnych miesięcy z okresu ostatniego roku. „Ener- 
getyka” najprawdopodobniej wykorzysta dane za drugie półrocze 2020 r.i na tej podstawie 
administracje wyliczą mieszkańcom opłaty.
   Jedną z głównych niewiadomych jest sprawa rozliczania wody technicznej. Zgodnie z za- 
sadami, podstawą do opłaty jest zużycie wody od całej nieruchomości (takich danych oczekuje 
miasto), które nigdy nie jest sumą zużycia wodomierzy zamontowanych u mieszkańców. Kto 
ma pokryć różnicę? Nie wiadomo. Miasto oczekuje nowych deklaracji, „zawsze, gdy zmienia 
się średniomiesięczne zużycie wody”, ale jeśli rozumieć to literalnie, to praktycznie co miesiąc 
należałoby składać nowe deklaracje. Jak rozliczać nowych nabywców mieszkań, czy zmieniają- 
cych się najemców? Czy według zużycia wody poprzednich lokatorów, czy nowych deklaracji? 
Pytań jest mnóstwo, a czasu na uzyskanie odpowiedzi i odpowiednie działania coraz mniej. 
    Nowa metoda naliczania opłat za odpady ma spowodować obniżenie opłat dla mieszka- 
jących w pojedynkę (do końca marca wszyscy płacą 65 zł, niezależnie od liczby członków 
rodziny). Powoduje to jednak, że większość rodzin zapłaci znacznie więcej - z wstępnych sza- 
cunków „Energetyki” wynika, że mieszkańcy zapłacą średnio około 30 proc. więcej niż dotych- 
czas. Dlatego Warszawa wprowadza program osłonowy dla mieszkańców posiadających Kartę 
Dużej Rodziny. Każda zakwalifikowana do wsparcia osoba otrzyma ok. 25 zł miesięcznie. 
Kryterium dochodowe wynosi 1848 zł netto  na jedną  osobę w gospodarstwie domowym.             
W celu uzyskania pomocy należy się zgłosić do Ośrodka Pomocy Społecznej przy ul. Iwickiej 19;  
tel. 22 841 83 61. 

Gabaryty wystawiajmy 
w terminie

    W systemie odbioru odpadów na 
Mokotowie czasem trudno dopatrzyć się 
jakiegoś… systemu. Obecnie poszcze- 
gólne osiedla, a czasem nawet nierucho- 
mości, zmagają się z różnymi problema- 
mi. Ale jeśli pokusić się o jakiś wspólny 
mianownik, to wytypować można 
gabaryty. Są o tyle łatwym celem, gdyż 
wystarczy niewielki „remoncik” u jedne- 
go z sąsiadów i stara kanapa albo regał 
stają się elementem krajobrazu czasem 
na kilka tygodni. Wynika to z faktu, że 
odpady wielkogabarytowe są odbierane 
raz w miesiącu. Dlatego zachęcamy, aby 
zapoznać się z tym terminem dla 
swojego adresu i mieć to na uwadze, gdy 
trafi nam się gabaryt do wyrzucenia. 
Wystawmy stary mebel kilka dni przed 
terminem odbioru, a nie kilka dni po, 
gdyż wtedy będzie tam stał przez prawie 
miesiąc. Niestety, dzień odbioru 
gabarytów jest różny nie tylko dla 
poszczególnych osiedli, ale nawet dla 
nieruchomości w ramach tego samego 
osiedla. „Swój termin” można znaleźć na 
stronie internetowej miasta pod adresem 
warszawa19115.pl/harmonogramy-wyw
ozu-odpadow, lub dzwoniąc na numer 
19115.

Mariusz Ilnicki

OD 1 KWIETNIA ZMIANA OPŁAT ZA ŚMIECI. ZAPŁACIMY 12,73 ZŁ ZA METR SZEŚCIENNY ZUŻYTEJ WODY

ŚMIECI PO NOWEMU: DUŻO ZNAKÓW ZAPYTANIA, 
BĘDZIE POMOC DLA DUŻYCH RODZIN 

Zebrania domów-nieruchomości. 
A może by tak online?
    
Organizacja dużych spotkań jak WZCz czy zebranie osiedlowe na razie 
nie jest możliwa. Ale nic nie stoi na przeszkodzie, aby przepro- wadzić 
zebranie domu-nieruchomości w wersji online lub mieszanej. 
    Taki tryb umożliwia znowelizowany we wrześniu przez Radę Nad- 
zorczą Regulamin Zebrania Domowego-Nieruchomości MSM „Energe- 
tyka” (uchwała nr 13/2020 z 29 września 2020). Wprowadzone zapisy 
stanowią, że głosowania można przeprowadzić „z wykorzystaniem 
środków teleinformatycznych lub tradycyjnych (kart do głosowania) 
lub w systemie mieszanym przy zapewnieniu dostępu osób uprawnio- 
nych do materiałów będących podstawą głosowań oraz weryfikacji 
tożsamości głosujących”. Zasady takiego głosowania ustala rada domu- 
-nieruchomości, zaś przeprowadza administracja osiedla.
   Stan pandemii spowodował praktycznie zupełne zamrożenie ze- 
brań w dotychczasowej formie. Trzy odbyły się na osiedlu Stegny Po- 
łudnie. Na Sadybie oraz na Stegnach Północ kilka nieruchomości 
przeprowadziło pewnego rodzaju ankiety wśród mieszkańców, aby 
zdiagnozować problemy i potrzeby mieszkańców, a przede wszystkim 
podjąć decyzje dotyczące remontów. Pewne próby miały miejsce na 
Sielcach. - Kilka nieruchomości przeprowadziło korespondencyjne 

głosowanie, była też próba organizacji zebrania w wersji online przez 
mieszkańców Melomanów 10. Zebranie jednak nie doszło do skutku, 
bo zgłosiło się raptem pięć osób - tłumaczy Jolanta Jezierska, kierow- 
nik administracji osiedla Sielce.
   W myśl zapisów statutu spółdzielni zebrania domowe-nierucho- 
mości powinny być przeprowadzane co najmniej raz w roku. Organi- 
zuje je rada domu-nieruchomości, ale taki wniosek w dowolnym mo- 
mencie może też złożyć 1/10 członków spółdzielni zamieszkujących 
nieruchomość. Zebranie przede wszystkim dokonuje wyboru rady 
domu-nieruchomości i podejmuje kluczowe decyzje dotyczące funkcjo- 
nowania budynku. W „Energetyce” funkcjonuje blisko 170 rad domów- 
-nieruchomości. Najwięcej  -  43 na Stegnach Południe. 

Planujesz sprzedaż mieszkania?
Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia w nim 
zalegające, tj. meble, stoły, fotele itd.
Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama

red.
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PRZYJĘCIE PLANU GOSPODARCZEGO, ZMIANA REGULAMINÓW, PROCES WYBORU PREZESA ZARZĄDU

OBRADY RADY NADZORCZEJ
 Pierwsze posiedzenie plenarne Rady 
Nadzorczej w 2021 roku przyniosło 
uchwałę dotyczącą planu gospodarczego 
spółdzielni na bieżący rok, a także  
uchwałę w sprawie zmiany regulaminu 
oceny kadry kierowniczej. 

    Rada Nadzorcza zapoznała się z czterema 
uchwałami rad osiedli - były to uchwały pod- 
jęte w osiedlach Bernardyńska, Sadyba, Stegny 
Południe i Stegny Rożek. Wszystkie dotyczyły 
przyjęcia planów gospodarczych osiedli na 
rok  2021.
   Kolejnym punktem porządku obrad było 
przyjęcie planu gospodarczego spółdzielni 
na ten rok. Przygotowany przez Zarząd plan 
był wcześniej analizowany przez wszystkie 
komisje Rady Nadzorczej. Plan zakłada kosz- 
ty gospodarki zasobami mieszkaniowymi na 
poziomie 141,98 mln zł oraz przychody z po- 
zostałej działalności gospodarczej w wysoko- 

ści 18,36 mln zł (koszty wyniosą 11,38 mln 
zł). Zaplanowane prace remontowe mają po- 
chłonąć 29 mln zł. Uchwałę przyjęto jed- 
nogłośnie. Szczegółowo plan opisujemy w  ma- 
teriale na stronie 3. 
    Informację ze swojej działalności przedsta- 
wiła komisja konkursowa mająca za zadanie 
przedstawić Radzie Nadzorczej kandydatów 
na nowego prezesa Zarządu MSM „Energety- 
ka”. Pod koniec stycznia zakończyło się przyj- 
mowanie zgłoszeń, a w pierwszym tygodniu 
lutego przeprowadzono spotkania z wybra- 
nymi kandydatami. Finalnie wyboru dokona 
Rada Nadzorcza, prawdopodobnie na plenar- 
nym posiedzeniu w lutym, o czym niezwłocz- 
nie poinformujemy na stronie internetowej 
spółdzielni.
    Długą dyskusją poprzedzono podjęcie uch- 
wały w sprawie zmiany Regulaminu przepro- 
wadzania oceny pracy kadry kierowniczej 
MSM „Energetyka”. Wprowadzona poprawka 

polega na ograniczeniu możliwości oceny 
przez członków pracujących w więcej niż jed- 
nej komisji. Dotychczas pracujący w kilku ko- 
misjach oceniali w ramach każdej z nich, teraz 
każdy ma  jeden głos. 
   Na koniec posiedzenia Zarząd przedstawił 
informację z działalności inwestycyjnej, czyli 
prowadzonej budowy dwóch budynków przy 
ul. Zwierzynieckiej 8 oraz przygotowań do 
inwestycji u zbiegu ulicy Czerniakowskiej i al. 
Polski Walczącej (zadanie W-20).
   Rada Nadzorcza niezmiennie odbywa posie- 
dzenia w formie wideokonferencji. Podejmo- 
wane uchwały można znaleźć na stronie 
internetowej spółdzielni w zakładce Rada 
Nadzorcza. Protokoły z posiedzeń publiko- 
wane są sukcesywnie po ich zatwierdzeniu          
- dostępne są już zapisy z wszystkich plenów 
z 2020 roku. Najbliższe posiedzenie RN za- 
planowano na 23 lutego, po oddaniu M6 do 
druku.

   Temat likwidacji osiedlowego bazaru powraca co jakiś czas, 
intensywniej po tym,  jak cztery lata temu kolejna część terenu 
została zwrócona spadkobiercom. Zamknięcie kolejnej części 
terenu spowodowało, że kupcy znowu poczuli niepokój                         
o swoją przyszłość, wróciły też plotki o budowie wieżowca.
    Sprawie bliżej przyjrzał się portal Sadyba24.pl. Z uzyskanych 
informacji wynika, że deweloper będący właścicielem części te- 
renu nie porzucił planów budowy w tym miejscu wieżowca, a w 
ostatnim czasie intensyfikuje swoje prace nad tym projektem. 
    Na bazarze zaczęło się dziać na przełomie roku. Najemcy kilku- 
nastu pawilonów w centrum targowiska musieli zamknąć działal- 
ność z końcem grudnia. O tym, że nie będą z nimi przedłużane 
umowy dzierżawy dowiedzieli się raptem kilka dni przed końcem 
roku. W wyniku likwidacji kolejnych kilkunastu pawilonów, z pier- 
wotnego bazaru pozostał właściwie obwarzanek. Powstała linia 
podziału, która dzieli kupców na dwie grupy. Ci od strony Sadyby 
Best Mall mają przedłużone umowy dzierżawy na trzy lata - tam też 
przeniosła się część najemców, którzy musieli wynieść się ze 
swoich pawilonów z końcem roku. Natomiast najemcy od strony 
ul. św. Bonifacego mają umowy tylko do końca tego roku -  działka 
na której stoją ich pawilony również została zwrócona kilka lat temu 
w ramach reprywatyzacji. 
   Kupcy są przekonani, że na pustej działce w środku powstanie 
wieżowiec. Mówi się o tym od lat. Co prawda, nikt jeszcze nie wy- 
stąpił do odpowiednich instytucji o pozwolenie na budowę, ale 
dość zaskakujący komentarz portal Sadyba24.pl uzyskał od przed- 
stawicieli firmy Klinkierbud, właściciela kluczowej działki. 
   - Są prowadzone rozmowy – przyznał dyrektor ds. inwestycji de- 
weloperskich Klinkierbudu, Wojciech Marciniak. Nie chciał jednak 
wchodzić w szczegóły co do rodzaju inwestycji, wielkości, czy ter- 
minów realizacji.  – Sprawy są omawiane – powiedział portalowi.
   Faktem jest, że niezależnie od kwestii reprywatyzacyjnych,                 
w dłuższej perspektywie bazar w tym miejscu nie jest przewidziany. 

Zgodnie z planem miejscowym Sadyby Północnej, uchwalonym przez Radę 
Warszawy w 2013 roku, są to tereny mieszkaniowo-usługowe. Maksymalna 
wysokość budynków w tym miejscu to 37 metrów i 11 kondygnacji, a mini- 
malna – 15 metrów i 4 kondygnacje. Jest też dodatkowo miejsce na tzw. 
dominantę wysokościową – czyli najwyższy punkt budynku. To wieża, 
której  maksymalna wysokość to 40 metrów i 12 kondygnacji. Dojazd do 
planowanych inwestycji ma się odbywać z ulicy Konstancińskiej.
   - Najważniejsze informacje na dziś są dwie. Dzielnica Mokotów nie za- 
mierza pełnić roli arbitra czy negocjatora w sprawie powstrzymania likwi- 
dacji bazarku. Jak twierdzi wiceburmistrz Marek Rojszyk, po pierwsze zdecy- 
dowana większość terenu należy do właścicieli prywatnych, a po drugie na 
targowisko urząd przewidział już działkę przy Gołkowskiej - mówi Andrzej 
Łokaj, redaktor naczelny Sadyba24.pl. - Z kolei deweloper, który chce 
postawić zgodnie z prawem 11-piętrowy budynek na rogu św. Bonifacego 
i Powsińskiej, wciąż jeszcze nie dogadał się z właścicielami pozostałych 
działek Bazaru Sadyba. Ale potwierdza, że rozmowy trwają - dodaje. 
    Targowisko działa na Sadybie od przełomu lat 80-tych i 90-tych ubieg- 
łego wieku. W szczycie popularności handlowało tu nawet 250 kupców. 
Dziś została garstka. Pierwsze informacje o przesądzonej likwidacji bazaru 
pojawiły się już w... 2014 roku. Wtedy to pierwsza z działek została zrepry- 
watyzowana. Czy tym razem koniec targowiska rzeczywiście jest bliski? 

Co dalej z bazarkiem 
na Sadybie?
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Biała plama pośrodku bazaru.

źr. Sadyba24.pl

M.I.
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- Ponad rok na osiedlu Stegny Północ nie funkcjonuje 
Rada Osiedla. Dodatkowo niezbędne było dostosowanie 
pracy administracji do warunków pandemii. Jak sytuacja 
ta wpłynęła na pracę administracji?
 Czy mieszkańcy mogą czuć się zaniepokojeni?

Jarosław Kulawiak: Rzeczywiście ubiegły rok obfitował w wiele 
wydarzeń i zmian w naszym osiedlu. Na początku roku, odejście kilku 
członków Rady Osiedla spowodowało utratę wymaganej minimalnej 
liczby osób i w związku z tym Rada przestała funkcjonować. Następnie 
pandemia SARS-CoV-2 sprawiła, że wszyscy mieszkańcy i pracownicy 
administracji musieli odnaleźć się w nowej, nieznanej dotychczas                  
i dość skomplikowanej rzeczywistości.  Zbiegło się to także ze 
zmianami w kierownictwie administracji osiedla tj. od początku lutego 
został zatrudniony nowy zastępca kierownika ds. technicznych, kilku 
nowych pracowników w biurze, a także ta dotycząca mnie osobiście 
zmiana - 1 kwietnia objąłem obowiązki kierownika osiedla.
      Pomimo tych wszystkich zmian i zdarzeń uważam, że pracownicy 
administracji bardzo dobrze wywiązali się ze swoich obowiązków. 
Choć tak jak wszyscy, w zaistniałej sytuacji związanej z pandemią, 
pewnie  bali się o zdrowie swoje i najbliższych. Utrudnieniem była też 
praca zdalna, ograniczenie kontaktów pracowników, kwarantanny 
części załogi, wykonywanie szeregu dodatkowych czynności wynikają- 
cych z reżimu sanitarnego związanego z pandemią co generowało 
także dodatkowe koszty. W tej sytuacji, w związku z brakiem Rady 
Osiedla, byliśmy zdani właściwie tylko na siebie. Bardzo duże wsparcie 
otrzymywaliśmy także ze strony Zarządu spółdzielni, było to dla nas 
niezmiernie ważne.
    Wierzę, że ten trudny rok pokazał, że mieszkańcy naszego osiedla          
w pełni mogą liczyć na pracowników administracji, że nie zostali i nie 
zostaną pozbawieni naszej pracy, pomocy, wsparcia, czasem także 
tego, przekazywanego w zwykłych rozmowach dotyczących szalejącej 
pandemii  i wzajemnych zapewnień, że „będzie dobrze”. Jestem 
przekonany, że zdobyte w tym trudnym okresie doświadczenie 
pracowników, konsolidacja zespołu oraz wiara, że jesteśmy w stanie 
sprostać stojącym przed nami zadaniom są dobrą prognozą na 
przyszłość i mieszkańcy nie mają powodów do niepokoju.

- Jak współpracuje się Panu z Zespołem Rady 
Nadzorczej ds. Osiedla „Stegny Północ”, który to 
zespół ma nie  tyle zastąpić RO, co być łącznikiem 
między mieszkańcami a administracją? 

- Przede wszystkim pragnę wyrazić podziękowanie Radzie Nadzorczej  
za powołanie tego Zespołu. Bardzo się cieszę, że powstał bo choć, jak 
Pan zauważył, nie zastępuje RO, to rzeczywiście może być łącznikiem  
z mieszkańcami. Wiemy przecież jak ważne w działalności spółdzielczej 
są organy samorządowe, które reprezentują mieszkańców, przekazują 
ich oczekiwania i czuwają w formie społecznej kontroli nad ich prawi- 
dłową realizacją. Administracja jest zdecydowanym zwolennikiem 
współpracy z mieszkańcami i bardzo ją docenia. Ubolewamy nad tym, 
że obecnie nie funkcjonuje RO oraz w ok.1/4 budynków brak jest rad 
domów, które albo przestały w ostatnim czasie funkcjonować, albo 
mieszkańcy tych budynków nie mają w sobie potrzeby i determinacji   
by je powołać. W związku z powyższym to przed Zespołem Rady Nad- 
zorczej stoi trudne zadanie reprezentowania, zwłaszcza tych miesz- 
kańców, którzy swojej reprezentacji z różnych powodów nie posiadają.
     Nie czuję się upoważniony by oceniać współpracę z Zespołem Rady 
Nadzorczej. Myślę, że kiedy będzie wreszcie możliwość zwołania 
zebrania osiedlowego dokonają tej oceny mieszkańcy oraz nowo 
powołana Rada Osiedla Stegny Północ. Ja ze swej strony razem z 
pracownikami administracji dokładamy wszelkich starań, by ta współ- 
praca była jak najlepsza, by była na miarę tych trudnych czasów                    
i w pełni służyła naszym  mieszkańcom.

- Zaplanowane na ten rok remonty pochłonąć mają 
blisko 4 mln zł. Do realizacji jest aż 200 różnego 
rodzaju prac. Jak brak RO i brak RDN w 11 budynkach
 na osiedlu wpłynął na ten proces? 

- Rzeczywiście, mimo pandemii w sprawach remontowych nie zwalnia- 
my tempa. Osiedle niestety się starzeje i wymaga troski w zakresie 
remontów i konserwacji bieżącej. Wielkość środków finansowych 
zaplanowanych na ten rok, jak i ilość pozycji do wykonania jest 
porównywalna z latami ubiegłymi. To prawda, że przede wszystkim 
brak rad domów w 11 budynkach  jest sporym utrudnieniem, ponieważ 
w takiej sytuacji już na etapie planowania, to właściwie administracja 
określa zakres prac koniecznych do wykonania, kierując się przede 
wszystkim względami zapewnienia bezpieczeństwa mieszkańców                
i  użytkowania budynku. Brak rady domu i brak RO właściwie nie daje 
możliwości zwołania zebrania domowego mieszkańców danego 
budynku, aby mogli wypowiedzieć się co do swoich potrzeb, oczeki- 
wań, podjąć decyzję należące do ich kompetencji. Taki stan zdecydo- 
wanie utrudnia komunikację i działania nie tylko w zakresie remontów, 
ale i bieżących spraw związanych z ich budynkiem. Mimo tych i innych 
trudności realizujemy stojące przed nami zadania czego przykładem 
może być wykonanie planów remontowych za 2020 rok na poziomie 
ok. 83 proc. w zakresie remontów budynków, oraz ok. 72 proc.                  
w zakresie remontów ogólnoosiedlowych. Zwłaszcza w zakresie prac 
dotyczących całego osiedla brak RO i możliwości uzgodnień, spowo- 
dował niewykonanie kilku pozycji co przełożyło się na końcowy 
wynik. Uznaliśmy, że w sprawach dotyczących całego osiedla lepiej 
poczekać na możliwość konsultacji z przedstawicielami mieszkańców, 
niż samodzielnie podejmować decyzje, które mogą poczekać.
Tak więc pomimo braku RO i wielu RDN proces remontowy jest 
niezagrożony, a zadania realizowane są na bieżąco.

- Jak widzi Pan perspektywy zwołania 
zebrania osiedlowego? 

- Jeśli tylko przepisy na to pozwolą na pewno zapadną stosowne 
decyzje by jak najszybciej takie zebrania odbyły się nie tylko na naszym 
osiedlu, ale na każdym w „Energetyce”. Póki co trudno przewidywać 
czy i kiedy to nastąpi. Mimo to obserwujemy, że mieszkańcy                            
a przynajmniej pewna grupa już nie mogą się doczekać zebrania 
osiedlowego, a zwłaszcza powołania nowej Rady Osiedla. W mediach 
społecznościowych obserwujemy wzmożoną aktywność kilkunastu 
mieszkańców. Rozpoczęło się coś na kształt „kampanii wyborczej”. 
Niestety, smucić może fakt, że jest ona bardzo negatywna. Potencjalni 
kandydaci do pracy w organie samorządowym próbują budować 
swoją pozycję nie na propozycjach dotyczących rozwoju osiedla               
i poprawy życia jego mieszkańców, ale na krytyce administracji 
bardzo często nie mającej nic wspólnego z rzeczywistością.
      Uważam, że kandydaci do RO powinni być ludźmi, którzy dali się 
poznać w swoim środowisku, wśród swoich sąsiadów, jako osoby 
życzliwe, pełne inicjatyw służących najbliższemu otoczeniu i stano- 
wiących wyjście naprzeciw oczekiwaniom i potrzebom mieszkańców 
osiedla. Sądzę, że podstawowym kryterium wyboru i zasadniczą 
weryfikacją  jest szczere zaangażowanie i prawdziwa chęć działania 
na rzecz swojego najbliższego otoczenia w miejscu zamieszkania. 
Mam nadzieję, że wskaźnikiem zaufania do każdego kandydata 
będzie dotychczasowa aktywność kandydata, potwierdzona akceptacją 
otoczenia.  Czas pokaże kto, kiedy i z jakim nastawieniem wejdzie do 
nowej Rady Osiedla  i co będzie miał do zaproponowania jego miesz- 
kańcom. My, jako administracja będziemy bardzo chętnie współpra- 
cować z każdym i wspierać każdą inicjatywę i działanie służące 
poprawie wizerunku osiedla i poziomu życia jego mieszkańców.

Mieszkańcy nie mają powodów do niepokoju
Rozmowa z Jarosławem Kulawiakiem, kierownikiem administracji osiedla Stegny Północ

Rozmawiał Mariusz Ilnicki
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    Każdy, kto korzysta z energii elektrycznej od innogy Polska (dawny Stoen), otrzymał  
w ostatnim czasie list o „zmianie taryfy”. W dość obszernej korespondencji nie znaj- 
dziemy jednak słowa „podwyżka”, czy „wyższa cena”. A o tym właśnie informuje nas do-  
stawca energii. 
    Od 1 lutego klientów innogy Polska obowiązuje nowa taryfa dla energii elektrycznej. 
Podstawowa stawka wzrosła o ponad 3 procent. Cena za kWh w taryfie G11 obejmują- 
cej gospodarstwa domowe wynosi teraz 0,4059 zł brutto. Poprzednio stawka wyno- 
siła 0,3930 zł/kWh. Warszawski dostawca nie jest tu jednak wyjątkiem - wcześniej 
wzrost cen o taki sam poziom Urząd Regulacji Energetyki (URE) zaakceptował dla pań- 
stwowych spółek energetycznych. 
  Rachunki za prąd wzrosną nam jednak bardziej, niż wskazuje na to podwyżka                  
w innogy.  Od stycznia w części rachunku pobieranej przez dystrybutorów pojawiła się 
nowa pozycja, tak zwana opłata mocowa, która ma stanowić gwarancję bezpieczeń- 
stwa dostaw energii elektrycznej do odbiorców końcowych. Z kolei opłata OZE, która 
przez ostatnie trzy lata była zerowa, teraz wynosi 2,20 zł/MWh. 
    Z wyliczeń URE wynika, że zmiany te powodują łącznie dla sprzedaży i dystrybucji,       
a więc również z uwzględnieniem opłaty mocowej i innych opłat, wzrost rachunków 
odbiorców w gospodarstwach domowych o około 9-10 procent. Średnio oznacza to 
rachunek wyższy o około 8 zł miesięcznie.

   Rozbudowa sieci tramwajowej w Warszawie wyhamowuje. Miasto na 
pewno już odsunęło w czasie budowę linii na Gocław. Wiele wskazuje, 
że także tory do Wilanowa przez osiedla „Energetytki” powstaną poź-
niej niż to pierwotnie zakładano. 
   Do końca marca powinien być gotowy projekt dwunastokilometro- 
wego odcinka od stacji Pole Mokotowskie do Wilanowa razem ze 
wszystkimi uzgodnieniami i pozwoleniami. Tak przewidywała umowa 
zawarta w grudniu 2019 roku przez Tramwaje Warszawskie. Na po- 
czątku tego roku termin przesunięto na trzeci kwartał 2021 roku. Czas 
gra w projekcie ważną rolą, bowiem inwestycja jest współfinansowana 
ze środków Unii Europejskiej. Pół miliarda złotych trzeba rozliczyć do 
końca 2023 roku. A to oznacza, że do tego czasu prace powinny zo- 
stać zakończone. 
   Ratusz zapewnia jednak, że rozbudowa sieci tramwajowej pozostaje 
priorytetem władz miasta. Zmiany oznaczające brak wydatków na ten 
cel w budżecie miasta na 2021 rok, określa jako „korektę finansowa- 
nia”. W zamian większe środki na te inwestycje mają popłynąć w kolej- 
nych latach.
   Sprawniej projekt przebiega jeśli chodzi o odnogę na Sielce. Plano- 
wana linia wzdłuż Gagarina, kończąca się na wysokości ul. Czerniakow- 

skiej ma już wykonawcę - w maju 2020 roku za 190 mln zł wybrano 
konsorcjum Inżynierii Rzeszów i hiszpańskiej firmy Balzola. Cena jest 
tak wysoka, bo w ramach budowy powstanie jeszcze wielki kolektor na 
deszczówkę. Na tym odcinku koniec prac zaplanowano na  marzec 
2023 r., ale… na razie nic się nie dzieje. Jeśli tory powstaną w terminie, 
to będą osobliwą ciekawostką. Przy braku głównej linii do Wilanowa 
powstałaby linia tramwajowa licząca 1200 metrów i trzy przystanki: 
przy Czerniakowskiej, przy Spacerowej oraz po środku przy Stępińskiej 
(wysokość Szpitala Czerniakowskiego). W myśl projektu, ulica Gagarina 
zostanie zwężona z trzech do dwóch pasów w każdym kierunku, a po- 
środku powstanie torowisko. Po obu stronach ulicy pojawią się ścieżki 
rowerowe.
   Z budową torów wzdłuż Gagarina wiąże się  jeszcze inny problem. 
Miasto szykuje się do wielkiego remontu wiaduktów na Trasie Łazien- 
kowskiej. Zostaną one wyburzone, a na ich miejsce pojawią się nowe.         
I choć prace mają przebiegać tak, aby jeden z wiaduktów był przejezd- 
ny, to stołeczne Biuro Polityki Mobilności i Transportu zaleca objazd. 
Przebiegać ma on ulicami Waryńskiego - Spacerowa - Gagarina. Nie 
trzeba dużej wyobraźni by przewidzieć, że nałożenie się prac w czasie 
spowoduje duże utrudnienia w ruchu na  Sielcach.

Reklama

TRAMWAJ DO WILANOWA OPÓŹNIONY

JAK POINFORMOWAĆ O PODWYŻCE NIE WSPOMINAJĄC O NIEJ

Zmiana taryfy, czyli droższy prąd od innogy SPALARNIA ŚMIECI 
NA SIEKIERKACH

    Na Siekierkach ma powstać spalarnia odpadów. 
Plany inwestycji ogłosił właściciel tamtejszej 
elektrociepłowni PGNiG Termika. Ma to być drugi 
pod względem ilości spalanych odpadów obiekt      
w Polsce. Na obecnym etapie gromadzone są 
dokumenty potrzebne do rozpoczęcia inwestycji. 
Możliwe, że budowa zakładu przetwarzania 
odpadów rozpocznie się w przyszłym roku                     
i potrwa do końca 2025 r.
    Informacja jest o tyle zaskakująca, że władze 
Warszawy planują budowę spalarni na Targówku. 
Po latach opóźnień w grudniu podpisano umową  
z koreańskim wykonawcą. Plany PGNiG Termika 
oznaczają, że w stolicy powstaną dwa gigantyczne 
zakłady przetwarzania odpadów. Zapotrzebowa- 
nie na śmieci przekroczy możliwości warszawia- 
ków w ich wytwarzaniu. Odpady będą musiały być 
sprowadzane i potencjalny ruch z tym związany to 
największy problem dla okolicy z funkcjonowania 
zakładu. 

red.

M6.
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 Prezes wybierany przez walne na pięcio- 
letnią kadencję i powrót zebrań 
przedstawicieli członków - to mają być 
główne założenia zmiany prawa nad 
którymi pracuje resort rozwoju. Ale na 
razie są tylko założenia do projektu.

    Jak podają media, Ministerstwo Rozwoju, 
Pracy i Technologii pracuje nad dużą reformą 
prawa spółdzielczego. Dwie kluczowe zmiany 
mają dotyczyć zasad wyboru i odwoływania 
prezesów zarządów spółdzielni mieszkanio- 
wych oraz przywrócenia zebrań przedstawi- 
cieli członków. Jarosław Gowin, wicepremier       
i szef resortu rozwoju stwierdził, że zmiany       
w prawie nie powinny wejść w życie szybciej 
niż w 2022 roku, gdyż potrzeba odpowiednio 
długiego okresu przejściowego. 
   Według nowych przepisów to walne zgroma- 
dzenie członków podejmowałoby decyzję           
o wyborze prezesa spółdzielni. Jednocześnie 
członkowie zarządu mieliby sprawować swoją 

funkcję nie dłużej niż przez pięcioletnią ka- 
dencję. Ich liczba nie będzie jednak ograniczo- 
na i walne mogłoby wielokrotnie odnawiać 
kadencję prezesom. Obecnie procedurę wybo- 
ru definiuje statut. W większości przypadków, 
tak jest również w MSM „Energetyka”, kom- 
petencję taką ma rada nadzorcza. Resort nie 
podaje też w jaki sposób miałaby zostać zakoń- 
czona kadencja dotychczasowych zarządzają- 
cych. W kontekście „Energetyki” to o tyle istot- 
ne, że właśnie finalizowany jest wybór nowego 
prezesa. 
    Jednocześnie dla największych kooperatyw 
przewiduje się powrót do przeszłości, czyli 
możliwość zrezygnowania z powszechnych 
walnych zgromadzeń i podejmowanie decyzji 
przez przedstawicieli członków. Tak zwane 
ZPCz - zebranie przedstawicieli członków, fun- 
kcjonowało w „Energetyce” z powodzeniem 
do 2008 roku (odbyło się 58 ZPCz), do czasu 
gdy zmiana prawa zakazała tego typu zebrań. 
Tu jednak najlepiej uwidaczniają się słabe 

punkty planu resortu rozwoju i brak konsulta- 
cji ze spółdzielniami mieszkaniowymi. Decy- 
zję o tym, czy w spółdzielni zostaje przy WZCz, 
czy wraca ZPCz, podjąć mieliby sami spół- 
dzielcy... przez zmianę statutu na walnym. 
Realia ostatnich lat w „Energetyce” pokazują 
jak trudno ze względów formalnych (zbyt 
niska frekwencja) wprowadzić jakiekolwiek 
zmiany w statucie.
    Z komentarzy przedstawicieli ministerstwa 
wynika, że aktualnie nie ma konkretnego pro- 
jektu nowelizacji prawa spółdzielczego. Pow- 
stały jedynie założenia do takiej nowelizacji. 
   Wcześniej, bo wiosną 2020 roku, o pracach 
nad nowelizacją prawa dotyczącego spółdziel- 
ni mieszkaniowych informowało Ministerstwo 
Sprawiedliwości. Proponowane wówczas zmia- 
ny miały obejmować wprowadzenie głosowa- 
nia online podczas WZCz i ułatwienie człon- 
kom dostępu do dokumentów spółdzielni. 
Brak jest informacji o jakichkolwiek pracach 
nad tym projektem. 

Ministerstwo Rozwoju pracuje nad zmianami w prawie spółdzielczym

red.

    W Sejmie powstał parlamentarny Zespół do spraw regulowania grun- 
tów  pod budynkami spółdzielczymi. Na razie liczy czterech posłów                  
- wszyscy to przedstawiciele rządzącej koalicji. Przewodniczącym jest 
Paweł Lisiecki, wiceprzewodniczącym Tomasz Rzymkowski, a skład uzu- 
pełniają Urszula Rusecka  oraz  Jarosław Krajewski.
    Przewodniczący zespołu, poseł Paweł Lisiecki to długoletni samorzą- 
dowiec z Warszawy, pełnił m.in. funkcję burmistrza Pragi Północ. Jest 
także zastępcą przewodniczącego w Komisji Weryfikacyjnej zajmującej 
się reprywatyzacją w Warszawie. Zatem zagadnienia i problemy dotyczące 
nieuregulowanego stanu prawnego gruntów osiedli spółdzielczych po- 
winny być mu znane. Z kolei Tomasz Rzymowski jest również przewodni- 
czącym Zespołu parlamentarnego ds. uregulowania stosunków własno- 
ściowych.
     Zespół za cel stawia sobie uregulowanie posiadania prawa własności 
do lokali w spółdzielniach mieszkaniowych. Deklaruje, że będzie działać 
„we współpracy z rządem i spółdzielcami”. W tym celu na pierwsze posie- 
dzenie zespołu - odbyło się 27 stycznia w formie wideokonferencji - za- 
proszeni zostali przedstawiciele środowiska spółdzielców. „Energetykę” 
reprezentował  członek Zarządu ds. gospodarki  zasobami  mieszkanio-

wymi Grzegorz Engelbrecht. 
    - Zespół dopiero zaczął działalność, pierwsze spotkanie było w 
zasadzie poświęcone przedstawieniu problemu i wymianie opinii. 
Na ten moment trudno powiedzieć coś więcej - mówi Grzegorz 
Engelbrecht. - Podczas wideokonferencji poseł Lisiecki poinformo- 
wał nas, że zwróci się do wszystkich spółdzielni z prośbą o przed- 
stawienie problemów z jakimi się borykają przy próbach regulacji 
prawnej gruntów. Być może będzie to w formie ankiety. Materiał ten 
będzie podstawą do tworzenia propozycji rozwiązań prawnych pod- 
danych później pod obrady Sejmu. Czas pokaże na ile te deklaracje 
się spełnią  -  dodaje Grzegorz Engelbrecht.
      Z funkcjonowaniem parlamentarnych zespołów nie należy wiązać 
przesadnych oczekiwań. W Sejmie funkcjonuje ich… ponad 190                 
i zwykle grupują posłów pod kątem ich zainteresowań i hobby. Na 
liście znaleźć można takie zespoły jak Zespół ds. Wędkarstwa, Ze- 
spół ds. Trzeciego Sygnału dla Pojazdów Uprzywilejowanych, czy 
Zespół ds. Nordic Walkingu. Nie brakuje takich, które po powołaniu 
nie odbyły ani jednego posiedzenia. Zaledwie kilka zespołów osiąg- 
nęło realny sukces w postaci legislacji. 

Warszawa w liczbach
632 - taki procent dopuszczalnej normy pyłu PM2,5 wskazał            
w połowie stycznia czujnik na rogu ulic Powsińskiej i św. Bonifa- 
cego. Był to jeden z najgorszych wyników w Warszawie.                 
542 proc. normy wyświetlał czujnik pyłów PM10.
1500 - tyle osób na zlecenie miasta odśnieżało ulice i chodniki 
podczas dużych opadów śniegu na początku lutego.

8198 - liczba wykroczeń zarejestrowanych w 2020 r. przez 
fotoradary na skrzyżowaniu Sobieskiego/Witosa/Sikorskiego. 
Rekord padł przy ul. Grójeckiej - prawie 30 tysięcy wykroczeń.
79 529 -  liczba osób, które  zameldowały się w stolicy w zeszłym 
roku. Wymeldowało się  20 729 mieszkańców. 
1 935 059 - liczba pojazdów zarejestrowanych w Warszawie.  
Ale to nie tylko samochody mieszkańców, ale także firm 
leasingowych i zakupione przez firmy z siedzibą w Warszawie.

POSŁOWIE POMOGĄ W REGULACJI GRUNTÓW?

M.I.

Reklama
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    W „Energetyce” w 2020 r. odnotowano 462 transakcje sprzedaży 
lokali mieszkalnych. To aż o 32 proc. mniej niż rok wcześniej, gdy 
682 mieszkania zmieniły właściciela. To dobrze pokazuje że rynek 
nieruchomości nie pozostał obojętny na pandemię. Zmiany, które 
przyniósł rok 2020, były nie tylko przyczyną osobistych trudności 
dla wielu z nas, ale uderzyły również w gospodarkę. Jednak po roku 
od początku pandemii możemy stwierdzić, że rynek nieruchomości 
obronił się przed wirusem. Przewidywania z marca i kwietnia, doty- 
czące dramatycznych spadków cen mieszkań, nie sprawdziły się. 
    Po rekordowym pod tym względem 2019 i bardzo intensywnym po- 
czątku kolejnego roku, w II kwartale 2020 sprzedaż nieruchomości  
w Warszawie zauważalnie zahamowała. Nagłe zamrożenie gospodar- 
ki spowodowało wiele ograniczeń - trudno było uzyskać chociażby 
dokumenty wymagane do zawarcia umowy. Potencjalni klienci mieli 
obawy przed osobistymi spotkaniami z innymi, a podpisanie aktu u 
notariusza nie jest możliwe z pominięciem bezpośredniego kontaktu. 
Kupujący wstrzymywali się z zakupami nowych mieszkań, część 
nawet odstępowała od transakcji, w wyniku czego nastąpił drastyczny 
spadek liczby sprzedanych nieruchomości. Czas ekspozycji ofert na 
portalach nieruchomościowych się wydłużył. Był to okres dużej nie- 
pewności, ale i intensywnych negocjacji cenowych na rynku wtórnym. 
Osoby, które utrzymały nerwy na wodzy, mogły uzyskać obniżki,         
o jakich kilka miesięcy wcześniej mogły tylko pomarzyć.
    W czasie II i III kwartału dużą niewiadomą była możliwość uzyskania 
kredytu hipotecznego. Banki potrafiły zmienić zasady przyznawania 
kredytów praktycznie z dnia na dzień. Bardzo szybko zaostrzono kry- 
teria uzyskania kredytów hipotecznych, głównie poprzez podwyższe- 
nie wymaganego minimalnego wkładu własnego z 10 proc. do min. 
20 proc. wartości nieruchomości. Nie uznawano też części dochodów 
uzyskanych z działalności gospodarczej, premii rocznych, czy branż 
zagrożonych skutkami epidemii. Część banków na pewien czas 
całkowicie wstrzymała się z przyznawaniem kredytów hipotecznych, 
inne bardziej szczegółowo prześwietlały kandydatów, co spowodo- 
wało wzrost decyzji negatywnych. Sektor bankowy gruntownie się 
zabezpieczył na wypadek ewentualnych spadków cen nieruchomo- 
ści. Na jesieni, gdy można już było zauważyć, że sytuacja się stabili- 
zuje, a popyt na mieszkania nie maleje, wymagania banków zostały    
z powrotem obniżone. W styczniu tego roku jeden z największych 
banków ogłosił, że znów będzie przyznawał kredyty hipoteczne              
z wkładem własnym w wysokości 10 proc. Można zakładać, że w ślad 
za nim podążą inni. 

   Formalne ograniczenia w dostępie do kredytów zostały zrekompen- 
sowane obniżonymi stopami procentowymi, co spowodowało znacz- 
ne obniżenie kosztów kredytu. Dla tych, którzy byli już w trakcie spłat 
kredytów hipotecznych, oznaczało to spadek wysokości rat. Ci, którzy 
dopiero chcieli zaciągnąć taki kredyt, dzięki niższemu oprocentowa- 
niu mogli uzyskać większą kwotę pożyczki. Był to jeden z czynników, 
który przyczynił się do szybkiego powrotu kupujących na rynek nieru- 
chomości. Kolejnym była niepewność co do inflacji i przekonanie             
o dewaluacji pieniądza. Wobec braku ciekawych alternatyw do loko- 
wania oszczędności w bankach, nieruchomości znów zyskały na 
atrakcyjności jako dobra inwestycyjne. 
   Powyższe okoliczności spowodowały, że wbrew wcześniejszym 
przewidywaniom ceny mieszkań nadal rosły. Według raportu Narodo- 
wego Banku Polskiego średnia cena nieruchomości na rynku wtór- 
nym w Warszawie w III kwartale 2020 r. wyniosła 9 962 zł/mkw. Dla 
porównania, w analogicznym okresie rok wcześniej było to 9 461 zł/
mkw. Dane za ostatni kwartał roku 2020 są jeszcze zbierane, ale              
z informacji rynkowych wynika, że wzrost może być jeszcze wyższy. 
W popularnych serwisach ogłoszeniowych mieszkania przeznaczo- 
ne na sprzedaż na Stegnach czy Sadybie nierzadko mają cenę ofer- 
tową przekraczającą 12 000 zł/mkw. Rzadkością są wystawiane po- 
niżej 10 000 zł/mkw. Niewiele tańsze są lokale z  osiedla  Sielce. 
    I chociaż rynek sprzedaży jak dotychczas okazał się odporny na 
kryzys spowodowany pandemią, to już rynek wynajmu mieszkań 
wprowadzone ograniczenia odczuł bardzo boleśnie. Brak turystów, 
brak zajęć na uczelniach i coraz powszechniejszy home office, spo- 
wodowały znaczny spadek liczby osób zainteresowanych wynajmo- 
waniem mieszkań w Warszawie. Duża część lokali dotychczas przy- 
stosowana do najmu hotelowego została przesunięta na rynek najmu 
długoterminowego. Często są to mieszkania o wyższym standardzie, 
w bardzo dobrych lokalizacjach, jednakże zmiana przeznaczenia 
wymusiła obniżki cen najmu (w zależności od źródła informacji od 
10 do 25 proc.). Poszukiwania najemcy również trwają dużo dłużej. 
Rynek, który dotychczas można było określać jako „rynek wynajmu- 
jącego” zmienił się w „rynek najemcy” i to ci ostatni odgrywają głów- 
ną rolę w ustalaniu warunków umów z właścicielami mieszkań. Jeśli 
czas trwania obostrzeń zostanie wydłużony i nadal na rynku najmu 
podaż będzie przewyższać popyt, realny staje się scenariusz spadku 
inwestycyjnej sprzedaży lokali mieszkalnych. Najem może okazać 
się dla osób lokujących tak kapitał już nie tak zyskowny i pewny.  

OKIEM EKSPERTA
Pandemia a nieruchomości, czyli miesz- 
kania w „Energetyce” po 12 tys/mkw

Izabella Zielińska
Doradca ds. nieruchomości 

Potrzebujesz darmowej konsultacji w sprawie zamiany lub 
sprzedaży mieszkania?  Skontaktuj się ze mną. Tel. 797 272 448.

    Zbliżający się Dzień Kobiet to okazja, aby 
oprócz życzeń, przypomnieć, że udział płci 
pięknej w organach samorządowych spół- 
dzielni i w administracjach jest bardzo duży. 
W „Energetyce” od lat nie tylko nie ma proble- 
mu z parytetem, ale to kobiety często mają 
większość.
   Tak jest w przypadku kierowników admini- 
stracji - kobiety zarządzają czterema spośród 
siedmiu osiedli. To Jolanta Jezierska (Sielce), 
Anna Lew-Kiedrowska (Stegny Rożek), Kata- 
rzyna Szwarc (Bernardyńska) oraz Jadwiga 
Pawłowska-Radecka (Idzikowskiego). Równie 
dobrze sytuacja wygląda w radach osiedli: na 

sześć rad (cały czas Stegny Północ pozostają 
bez tego gremium) połowa kierowana jest 
przez kobiety. Przewodniczącymi rad osiedli 
są bowiem: Maria Domańska (Sielce), Maria 
Rybak (Bernardyńska) oraz Krystyna Śmigiel- 
ska ( Idzikowskiego).
    Także skład Rady Nadzorczej jest bliski pa- 
rytetowi, gdyż w chwili obecnej kobiety stano- 
wią niemal połowę jej składu - 10 z 22 osób.
   Niestety, osłabła reprezentacja kobiet w ra- 
dach osiedli. Jeszcze trzy lata temu aż w czte- 
rech radach osiedli panie zajmowały co naj- 
mniej 50 proc. miejsc. Obecnie taki stan ma 
miejsce tylko na osiedlu Idzikowskiego (6 ko- 

biet na 12 członków). Blisko parytetu są Sa- 
dyba (10 na 23) i Stegny Południe ( 9 na 22). 
Na Sielcach w radzie zasiada 8 kobiet na 22 
członków. Nasz „ranking” zamykają   Stegny 
Rożek (5 na 15) oraz Bernardyńska (4 na 14). 
Co ciekawe, najbardziej sfeminizowana była 
Rada Osiedla Stegny Północ wybrana w 2019 
roku - wówczas w jej skład wchodziło 11 ko- 
biet i tylko czterech mężczyzn. Rada przestała 
jednak działać na początku 2020 roku, gdyż 
wskutek rezygnacji kolejnych członków jej 
liczebność spadła poniżej dopuszczalnego 
przez statut minimum.

P.S. Z okazji Dnia Kobiet wszystkim 
Mieszkankom MSM „Energetyka” 
i Czytelniczkom M6 redakcja składa 
najserdeczniejsze życzenia.

„Energetyka” kobietami stoi
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Okolice osiedli „Energetyki” uwiecznione na filmowych taśmach 
w latach 70-tych i 80-tych pokazują,  jak dużą zmianę przeszyły 
od tamtego czasu. I całe szczęście... 

    „Na naszych oczach Warszawa się zmienia. Często ze zdumieniem zauwa- 
żamy, że to co jeszcze wczoraj było obok, dziś już nie istnieje, że przybywa 
nowych budowli, miejsc. Fascynująca jest obserwacja zmian utrwalonych            
w filmowym kadrze” - pisał Grzegorz Sołtysiak w „Filmowym Przewodniku po 
Warszawie”. Wnikliwie przyglądając się kilkudziesięciu subiektywnie wybra- 
nym produkcjom, których akcja toczy się w stolicy, autor odkrywa przed nami 
Warszawę, którą dobrze znamy, z jej zabytkami, ważnymi obiektami, ulicami, 
czy parkami. Jednak miasto w jego książce jawi się w zupełnie innej, niejed- 
nokrotnie zaskakującej i nieoczekiwanej odsłonie. To miasto sprzed lat, 
utrwalone okiem kamery w filmach kręconych na przestrzeni kilku ostatnich 
dekad. „Niejednemu z Was zdarzały się zapewne momenty zaskoczenia na 
widok utrwalonych na taśmie filmowej miejsc, które dziś wyglądają zupełnie 
inaczej lub których po prostu już nie ma” - czytamy w przewodniku. Dowiadu- 
jemy się z niego jak wyglądała „filmowa” Warszawa, gdzie kręcone były kon- 
kretne ujęcia, jak sfilmowane przed laty miejsca wyglądają dziś. Opisy Sołty- 
siaka informują nas, czy się one zmieniły, jeśli tak to w jakim stopniu, a może 
czas po prostu był dla nich wyjątkowo łaskawy. 
    A jak było z Mokotowem? Gdzie powstawały produkcje oraz które miejsca 
w dzielnicy zagrały w filmach? Odpowiedzi poznamy podczas spaceru tropem 
filmowych bohaterów i ich przygód. Wycieczka będzie doskonałą okazją 
eksploracji tych zakątków dzielnicy, w które zapędził się operator z kamerą. 
Przygodę z filmowym Mokotowem wypada rozpocząć od ulicy Chełmskiej. 
Pod numerem 21 stoją gmachy Wytwórni Filmów Dokumentalnych i Fabular- 
nych. „To z całą pewnością najważniejszy filmowy adres w powojennej historii 
stolicy” - czytamy w książce Jerzego S. Majewskiego „Spacerownik. Warszawa 
w filmie”. Kręcono tu Polską Kronikę Filmową, liczne filmy dokumentalne 
(m.in. pierwszy barwny dokument: „Mazowsze - kolorowy koncert na ekranie” 
z 1951 r.), a także fabularne. 
    Te ostatnie to prawdziwe perły polskiej kinematografii, jak „Panny z Wilka”, 
„Wesele”, „Człowiek z żelaza”, „Człowiek z marmuru”, „Pan Tadeusz” Andrze- 
ja Wajdy, czy „Dekalog” Krzysztofa Kieślowskiego. Samą wytwórnię możemy 
też oglądać na ekranie. Pojawia się w serialu „Stawiam na Tolka Banana” (reż. 
Stanisław Jędryka, 1973) oraz w kultowym „Misiu” (reż. Stanisław Bareja, 
1980). W tym drugim oglądamy również pobliską zajezdnię autobusową. Za- 
grała komisariat milicji, gdzie Ryszard Ochódzki (Stanisław Tym) miał zawia- 
domić o kradzieży swojego paszportu. W latach 90-tych w części hali obiektu 
ulokował się supermarket Billa, a od 2002 r. Ellea. Sama zajezdnia została zli- 
kwidowana w 2006 r., a na jej miejscu miało wyrosnąć hucznie zapowiadane 
osiedle mieszkaniowe. Inwestor splajtował i teren do dziś świeci pustkami. 
Vis-a-vis po parzystej stronie ul. Czerniakowskiej są bloki osiedla Czernia- 
kowska Wschodnia. Stoją wciśnięte niemalże na siłę w wąski pas terenu ciąg- 
nący się od Trasy Siekierkowskiej aż po ul. Bartycką. Tadeusz Chmielewski        
w filmie „Nie lubię poniedziałku” z 1971 r. uwiecznił je jako jeszcze nie ukoń- 
czone. Zza parkanu oznakowanego tabliczką „przejścia nie ma” oraz znakiem 
drogowym „zakaz ruchu w obu kierunkach” wyrastają surowe punktowce. 
Nie bacząc na te ostrzeżenia przez plac budowy brawurowo przejeżdża 
jeden z głównych bohaterów filmu, milicjant z drogówki (Andrzej Herder), 
który mieszka w jednym z tutejszych bloków. 
    W filmie Chmielewskiego wygląd ul. Czerniakowskiej wyraźnie zaskakuje, 
w niczym nie przypominając tej dzisiejszej. Przede wszystkim po jej wschod- 
niej stronie widzimy tory tramwajowe i mknący w kierunku Wilanowa tramwaj 
linii 14, a sama ulica jest jeszcze jednopasmowa. Czerniakowską oglądamy 
także w nakręconym pięć lat później „Brunecie wieczorową porą” (reż. Stani- 
sław Bareja). W tym filmie jest już jezdnią dwupasmową i częścią Wisłostrady 
oddanej do użytku w 1974 r. Ulica pojawia się na ekranie już w pierwszej 
scenie filmu nakręconej przy kładce dla pieszych na wysokości ul. Chełm- 
skiej. Ludzie ewidentnie nie chcą się wspinać po schodach i żeby przedostać 
się na drugą stronę przebiegają miedzy jadącymi samochodami. „W tłumie 

widać kobietę z wózkiem dziecięcym. Łamiący przepisy prze- 
chodnie pomagają jej przerzucić go przez płotek pośrodku pasa 
zieleni rozdzielającego jezdnie” - pisał Jerzy S. Majewski w „Spa- 
cerowniku”. 
   Niedaleko stąd przy ul. Witosa 31 wznosi się budynek „Pano- 
ramy”. Dziś trochę zapomniana, stojąca w cieniu ekranów 
dźwiękochłonnych Trasy Siekierkowskiej, była pierwszym w Pol- 
sce ociekającym przepychem centrum handlowym na miarę XXI 
wieku, choć przecież otwarta w pierwszej połowie lat 90-tych po- 
przedniego stulecia. W 1996 r. zagrała w filmie „Dzieci i Ryby” 
(reż. Jacek Bromski) rolę siedziby korporacji - doskonale prospe- 
rującej agencji reklamowej, prowadzonej przez Annę (Anna Ro- 
manowska), kobietę sukcesu. Budynek w filmie oglądamy z zew- 
nątrz, widzimy również wnętrza klatek schodowych. Uwagę ope- 
ratora wyraźnie przyciąga elewacja z lśniąco białych płyt cera- 
micznych skontrastowana trójkątnymi wykuszami z barwionego 
na niebiesko szkła. W odsłonie zewnętrznej jak i wewnętrznej 
pojawia się również na ekranie Elektrociepłownia Siekierki. 
Ogromny kompleks budynków z górującymi nad otoczeniem 
kominami oglądamy w piątym  odcinku w serialu „Alternatywy 4” 
(reż. Stanisław Bareja, 1983-86). Zakład pojawia się na ekranie 
aż trzy razy. Mamy ujęcie z zewnątrz, ale też operator przenosi 
nas do sterowni Siekierek. Zakład oglądamy również w jednym 
z odcinków Polskiej Kroniki Filmowej, która na początku 1979 r. 
relacjonowała wydarzenia mrożącej krew w żyłach, i to dosłow- 
nie, pamiętnej zimy stulecia.
   Z zimowymi ujęciami na Dolnym Mokotowie mierzyli się też 
reżyserzy Jerzy Ziarnik w „Kłopotliwym Gościu” (1971) i Krzy- 
sztof Kieślowski w pierwszej części „Dekalogu” (1988). W filmie 
Ziarnika trafiamy na Sadybę pod dopiero co oddany do użytku 
blok przy ul. Bonifacego 89. Niektóre ujęcia z wnętrza mieszka- 
nia, jak informuje Jerzy S. Majewski, kręcono w bliźniaczym 
punktowcu przy ul. Konstancińskiej 5B. Z kolei w „Dekalogu I” 
widzimy bloki osiedla Bernardyńska filmowane z ulicy Gołkow- 
skiej, przy której na przystanku zatrzymuje się autobus linii 
159. Zimą kręcone były również zdjęcia na nieistniejącej dziś 
skoczni narciarskiej. W filmie „Bariera” (reż. Jerzy Skolimowski, 
1966) w oryginalny sposób korzysta z niej student (Jan Nowicki) 
porzucający studia w poszukiwaniu nowego sposobu na życie. 
W scenie na skoczni oddaje skok... na walizce. Wyczyn kończy 
się upadkiem, po którym bohater na szczęście się podnosi.
    Warszawa, jak pisał Jerzy S. Majewski jest najbardziej filmowym 
miastem w Polsce, a jej budynki i ulice występują zarówno w ro- 
lach głównych, jak i w tle ruchomych obrazów. Migawki ze stolicy 
oglądamy w tak wielu produkcjach, że trudno je wszystkie zli- 
czyć. Pojawiają się w serialach, dokumentach, czy filmach fabu- 
larnych. Zapisane na taśmie filmowej niczym archiwalne foto- 
grafie, skrywają obraz miasta sprzed lat.

KORZENIE MOKOTOWA: OSIEDLA „ENERGETYKI” I OKOLICE 
JAKO SCENERIA W POLSKIM FILMIE

DOLNY MOKOTÓW W FILMIE

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie
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„Nie lubię poniedziałku” - motocyklowa szarża po Czerniakowskiej
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Historia fotografii 
sprzed pół wieku
   
    Wiemy, kim jest młoda kobieta z bliźniakami w wózku, która na 
spacerze z dziećmi pokonuje wertepy rozjeżdżonego buldożerami 
powstającego osiedla. Fotografia widnieje na tablicy o dziejach 
Stegien Południowych, zainstalowanej koło zbiornika. To Elżbieta 
Badziakowa z synkami Piotrem i Dariuszem. 
    Po moim świątecznym felietonie z redakcją skontaktowała się pani 
Genowefa, mieszkanka bloku przy ulicy Marsylskiej. Oto jego 
treść: „Szanowni Państwo, z dużą zwłoką przeczytałam 
ostatni numer M6, a w nim reportaż Pani Heleny Kowalik 
zakończony opisem tablicy dokumentującej początki 
osiedla Stegny Południe. Otóż fotografie na tej 
tablicy pochodzą z prywatnego zbioru moich przy- 
jaciół, Elżbiety i Bogdana Badziaków i upamiętniają 
Elę na spacerze z synami Piotrem i Dariuszem. 
Rodzina ta mieszkała wówczas na ostatnim 
piętrze przy Marsylskiej  (dawniej Ziemniaczana). 
(… ) Jeśli będziecie Państwo zainteresowani, 
dlaczego musieli wyprowadzić się z bloku, w któ- 
rym znalazło się milionowe mieszkanie spółdziel- 
cze, co wtedy widzieli ze swojego balkonu i jak 
wspominają Stegny, to najlepszymi informatorami 
będą sami Badziakowie seniorzy, teraz szczęśliwi 
dziadkowie potomków Darka i Piotra”.
     Autorka listu za zgodą zainteresowanych podała 
telefon państwa Badziaków. Zadzwoniłam. 
     - Te trzy pokoje na Stegnach to było jak złapanie Pana Boga za 
nogi -  wspomina pan Bogdan Badziak.  - Mieszkaliśmy z żoną kątem 
u moich rodziców w wielkiej ciasnocie. Latem przenosiliśmy się do 
domku na pobliskiej działce, gdzie wprawdzie woda była tylko                  
z pompy na podwórku, ale więcej powietrza. Przydział M-4 na 
ostatnim piętrze ojciec bliźniaków dostał z zakładu pracy w 1974 
roku. Dziś deweloper przed sprowadzeniem właścicieli mieszkań 
sieje wokół bloku trawę i sadzi ozdobne drzewka. Wówczas wszę- 
dzie leżał gruz, z ziemi wystawały porzucone druty zbrojeniowe,           
a główną drogę dojazdową prowizorycznie utwardzono betonowymi 
płytami.  - Ledwo się sprowadziliśmy - wspomina pan Badziak - gdy 
w nocy na pobliskiej ulicy Maltańskiej wytworzyła się wielka dziura 
od podmycia. Stegny leżą w pradolinie Wisły, w czasie budowy cały 
czas musiały pracować pompy odwadniające i któraś z rur pękła. 
Czyhającą na przechodniów przepaść zatkano wielkim pojemni- 
kiem na śmiecie wytoczonym z szybu klatkowego. 
     - A ja pamiętam - przerywam mojemu rozmówcy - jak „Życie 
Warszawy” typując Stegny na mistera stolicy w corocznym konkursie 
na najładniejsze osiedla, zachwalał organizację budowy. 
    W odpowiedzi słyszę serdeczny śmiech pana Badziaka. I taką opo- 
wieść:   -  W dniu, kiedy przeprowadzaliśmy się na dziesiąte piętro, 
stanęła winda. Okazało się, że robotnik w pobliskiej rozdzielni prą- 
du (początkowo domy zasilano energią elektryczną z placu budowy) 

przestawił tzw. hebel w urządzeniu i…nastała ciemność. Była to 
częsta praktyka, gdyż elektryk wyłączając prąd dorabiał sobie 
bakczyszami od lokatorów. 
    Dla szczęśliwych rodziców bliźniaków udręką była zbyt mała win- 
da, do której nie dało się wepchnąć podwójnego wózka. Musieli 
zostawiać „karetę” na parterze i zjeżdżać ze szkrabami trzymanymi 
na rękach. Zwłaszcza powroty ze spacerów były uciążliwe, gdyż do 
cennego bagażu dochodziły siatki z zakupami. 
     - Jednak nie z tego powodu szybko opuściliśmy Stegny i przeprowa- 
dziliśmy się na Gocław, który dla mojego ojca, zasiedziałego warsza- 
wiaka z ulicy Żelaznej, był miejscem zesłania - wyjaśnia Bogdan 
Badziak. Wystraszył szybko rozprzestrzeniający się grzyb na ścianie 
za regałem. Nie pomagało suszenie farelką. Lokator przyjrzał się 

swemu blokowi okiem inżyniera i stwierdził, że zamiast 
wyciągu był zainstalowany nawiew.  Jeśli  jeszcze do tego 
dodać źle uszczelnione płyty z fabryki domów, pleśń 
miała doskonale warunki do zazieleniania ściany. 
Można było to naprawić (co się później stało), ale        
w warunkach scentralizowanego zarządzania droga 
dochodzącego swych praw lokatora do przyzna- 
nia mu racji musiała być wyboista. Tablica na 
frontonie z entuzjastycznym komunikatem, że       
w tym budynku oddano milionowe mieszkanie 
spółdzielczości mieszkaniowej w PRL nie okazała 
się przepustką do usunięcia konstrukcyjnego 
błędu. W rodzinie Badziaków zapadła decyzja: 
trzeba wystąpić do spółdzielni o zamianę mieszka- 
nia. Na Stegnach innej oferty nie dostali, ale na 
mocy praktykowanych wówczas porozumień między 

spółdzielniami, wskazano petentom M-4 po drugiej 
stronie Wisły. 

- To był lokal - wspomina pan Badziak - z kategorii „pss”, czyli 
pomóż sobie sam. Poza kuchnią, resztę pomieszczeń oddawano          
w stanie surowym. Lokator musiał sam urządzić łazienkę, pomalować 
ściany, położyć podłogi itd. Dziś, gdy markety budowlane są zawalo- 
ne po sufit wszelkiego rodzaju towarem, to żaden problem, ale wtedy…
     Mój rozmówca nie musi kończyć, znam te czasy z autopsji. Mam   
w pamięci pół nocy, spędzone w tłumie klientów przed magazynem 
z płytkami łazienkowymi na ulicy Radzińskiej. Wszyscy mieliśmy           
w ręku zdobytą po znajomości zgodę z dzielnicy na kupno skromnej 
ilości glazury. Mimo urzędowego papieru, rano biegliśmy na wyścigi 
z łapówką za sprzedawcą; wciskało się ją do kieszeni fartucha pra- 
cownika w nadziei, że pozwoli wybrać kolor płytek. 
      A co działo się potem, gdy już się urządzili i chłopcy wyrośli                  
z podwójnego wózka?    - Szczęśliwie ominęły nas życiowe tragedie. 
Dariusz i Piotr ukończyli studia, usamodzielnili się,  jesteśmy z nich 
dumni. Ja po wieloletnim prezesowaniu w spółdzielni mieszkaniowej 
„Strop” odszedłem na emeryturę. Schowałem do biurka różne 
odznaczenia, z których kiedyś, jako bezpartyjny inżynier budowlany 
byłem dumny. Na najcenniejszą dla mnie - Złotą Warszawską 
Syrenkę czasem sobie jeszcze popatrzę. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
14 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

Darmowe wtorki 
w Muzeum Narodowym

Muzeum Narodowe, al. Jerozolimskie 3.          
We wtorki wstęp darmowy do galerii stałych, 
w tym do nowej Galerii Sztuki Starożytnej. 
Uwaga na kolejki!

 Rozmawiajmy o ogrodach
Facebook Łazienek Królewskich, 8 marca, 
godz. 19.00. Porozmawiajmy o roślinach i 
pracach w ogrodzie. Spotkanie przyrodnicze 
online o pracy ogrodnika i roślinach                              
w Łazienkach Królewskich. 

Maciej Salamon. Prace domowe
Miejsce Projektów Zachęty, ul. Gałczyńskiego 3; 
do 5 kwietnia. Wystawa  jest śmieszno-gorzkim 
komentarzem do ekonomicznej sytuacji 
artysty, pozostawionego samemu sobie           
w trudnych czasach zarazy. 

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.
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  SPRZEDAM mieszkanie 3-poko- 
jowe, bezpośrednio, 63 m2, ul. Pyjasa 
4, cena 686 000 zł., tel. 602 617 670.

  Kupię mieszkanie 3-pokojowe na 
Mokotowie, bezpośrednio. Proszę            
o telefon: 780 009 617.

  Do wynajęcia od właściciela 2 
pokoje 56 mkw + garaż, 3. piętro, ul. 
Bonifacego 70 (nowy blok, tam gdzie 
Auchan). Tel. 607 103 777.

  Do wynajęcia pokój z kuchnią          
32 m2, ul. Kaukaska, cena 1700 zł. 
Tel. 604 64 24 27.

  Do wynajęcia bezpośrednio 
urządzone 2 pokoje, 42 m2 ul. 
Marsylska. Cena 2000 zł. Tel. 531 
661 386.

  Zamienię mieszkanie własno- 
ściowe 53 m2, 3 pokoje, na Stegnach, 
widna kuchnia, łazienka, osobna 
toaleta, balkon 5 mkw., na IV piętrze, 
bez windy, na kawalerkę lub pokój      
z kuchnią. Okolice Stegny, Sadyba, 
Służew. Tel. 506 632 636.

  Kupię małe mieszkanie w nowej 
inwestycji WB1 przy ulicy Zwierzy- 
nieckiej 8C i 8D. Tel. 602 318 522.

  Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
bezpośrednio. Proszę dzwonić: 505 
677 592.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 

solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  Układanie płytek. Drobne 
remonty. Tel. 508 135 766. 

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

    Korepetycje matematyka, 
angielski, w tym przygotowanie do 
matury. Szkoła podstawowa i śred-
nia. Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, 
angielski (szkoła podstawowa i 
średnia, w tym przygotowanie do 
matury). Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. Tel. 602 
774 491.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.   Jerzy 22 828 18 28.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw 
majątkowych (dział spadku) - tel. 501 
532  660, eurokontakt1@wp.pl.

  Góry i turystyka górska - pasjona- 
tów aktywnych i mniej aktywnych        
w wieku od 18 do 80 :) lat zaprasza     
w swoje kręgi Polskie Towarzystwo 
Tatrzańskie (prelekcje, wycieczki, 
zjazdy).  Tel. 507 175 988.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  NOTARIALNE POŻYCZKI 
HIPOTECZNE. Bez BIK/KRD/US/ZUS, 
do 70 proc. wartości nieruchomości, 
RRSO od 1,25 %  miesięcznie. Tel. 
605 905 602.

  WCZASY DLA SENIORA:  Krynica 
Morska – 8 dni od 770 zł/os., Stegna – 
8 dni od 749 zł/os. tel: 22 834 95 29.

  ZBIERAM ZNACZKI POCZTOWE. 
Jeśli masz niepotrzebne znaczki lub 
klasery - zadzwoń: 535 226 979.

  Uwaga firmy i osoby prywatne! 
Przyjmę każdą ilość znaczków 
pocztowych. Mogą być na kopertach 
lub bez kopert. Przyjmę również 
klasery na znaczki. Tel. 791 631 755.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ. Części do FIAT 
125p, 126P, POLONEZ, Tel.  606 754 
954.

  DRUKARNIA w centrum Warszawy 
przyjmuje zamówienia na każdy 
druk.Profesjonalna obsługa, naj- 
nowsze maszyny, wysoka jakość 
druku i konkurencyjne ceny.Tel. 660 
712 917.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”, lub 
SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania ogłoszeń do 
następnego wydania M6: 10 kwietnia.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

WIEŚCI Z NASZEGO PODWÓRKA
    Ekipa Naszego Podwórka razem z administracjami osiedli przepro- 
wadziła już trzecią edycję Świątecznej Paczki. Dzięki dobremu sercu 
naszych mieszkańców, którzy nie żałowali darów, przed Świętami 
zostało obdarowanych dziewięć rodzin z osiedla Bernardyńska, dwie 
rodziny z osiedla Stegny Rożek, siedemnaście rodzin z osiedla 
Stegny Północ i 24 rodziny z osiedla Stegny Południe. Akcja nie 
byłaby możliwa, gdyby nie pomoc sklepów Hamann przy Bernardyń- 
skiej 25, Delikatesy Burgaskie przy Burgaskiej 2/4, ABC przy Aker- 
mańskiej 3, Mokpol przy Portofino 8 i Soczi 6 oraz Top  Market przy 
Nicejskiej 2 i Czarnomorskiej 7. Gorąco dziękujemy wspaniałym 
administracjom, sklepom i przede wszystkim mieszkańcom za 
zaangażowanie i udział w tegorocznej akcji.
   Zorganizowaliśmy zbiórki w „Podzielni”, aby wspomóc potrzebu- 
jących podczas zimy. Zbiórkę ubrań i środków czystości dla 
Przychodni dla Bezdomnych „Lekarze Nadziei”, artykuły i pożywienie 
dla kotów z dwóch zbiórek otrzymali podopieczni Kociego Azylu          
w Konstancinie, zbiórka dla psów powędrowała do schroniska w 
Celestynowie, zbiórka książek została przekazana wychowankom 
Salezjańskiego Ośrodka Wychowawczego w Trzcińcu, zbiórka 
używanych telefonów wspomogła bezdomnych z Fundacji Serce 
Miasta, natomiast plastikowe nakrętki, koce i ręczniki trafiają do 
schroniska dla zwierząt w Celestynowie. W tym miejscu należą się 

ogromne podziękowania 
kierownictwu administracji 
Stegny Północ, nasze inicja- 
tywy społeczne są wspierane 
także przez Zarząd spół- 
dzielni. Jak bardzo były one 
potrzebne świadczy fakt, że 
grupa na Facebook’u „Podziel- 
nia na Naszym Podwórku” 
liczy już 6 tysięcy członków. 
     Złożyliśmy też cztery projekty do budżetu obywatelskiego 2022.
     Na rzecz WOŚP przeprowadziliśmy szereg aukcji charytatywnych,          
z których całość środków przeznaczona została na zakup sprzętu dla 
dziecięcej laryngologii, otolaryngologii i diagnostyki głowy, m.in. 
wyposażenie laryngologicznych sal operacyjnych. Zebraliśmy 1359 zł.
     Przygotowujemy się do akcji „Zaopiekuj się drzewem na Naszym 
Podwórku”. Zostało już oznaczonych pięć drzew na Stegnach Rożek, 
Północ i Południe. Na zamieszczonych na drzewach drewnianych 
tabliczkach znajdują się informacje o rodzaju drzewa, a także kto je 
podlewa. Zainteresowanych inicjatywą i posiadaniem własnej, imiennej 
tabliczki zapraszamy do kontaktu przez facebook.com/PodworkoNasze.

Ewelina Babicka, Monika Tomaszewska, Jakub Zieliński  - Nasze Podwórko
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      Wszyscy znaleźliśmy się w sytuacji kryzysowej. Różni się ona jednak od 
powodzi, pożaru czy wypadku samochodowego tym, że oddziałuje perma- 
nentnie, uparcie nie chce się skończyć oraz nie można sobie wziąć od niej 
urlopu. Jeśli uczestniczyliśmy w pożarze, to palił się ten konkretny budynek,  
a mieszkania na sąsiedniej ulicy stały w tym czasie niezagrożone. Z COVID-em 
jest inaczej. Za rogiem nie ma żadnego nietlącego się domu. Bez znaczenia 
jest przy tym nasz osobisty stosunek do pandemii, wirusa, szczepień, polityk 
rządowych i światowych itd., ponieważ samo zjawisko, niezależnie od tego, 
co o nim myślimy, jest wszędzie i karze o sobie pamiętać.
     Obecnie, po roku z pandemią, przeszliśmy próbę adaptacji, podjęliśmy 
wysiłek wynalezienia strategii radzenia sobie w dotąd niespotykanych 
okolicznościach. Nawet jeśli zachowaliśmy zdrowie fizyczne i uporządkowa- 
liśmy sprawy zawodowe, rodzinne czy towarzyskie, to ponieśliśmy konsekwen- 
cje psychologiczne, pewien psychiczny koszt. Pandemia wpłynęła na nasze 
zdrowie fizyczne, ale też psychiczne.
     Jeśli kaszlemy, pijemy syrop, jeśli dopada nas katar, zakraplany nos, na ból 
głowy łykamy tabletkę. Tak samo jest ze zdrowiem psychicznym. Na strach, 
smutek, złość, bezsenność lub nadmierną senność, na poczucie, że nie jest 
się sobą, na przeczucie, że coś jest „nie tak”, na niedające radości relacje z 
bliskimi – pandemia bezwzględnie intensyfikuje takie doświadczenia – może 
być potrzebne spotkanie z psychologiem i psychiatrą.
     Statystki są nieubłagane. W ubiegłym roku w Etiopii trzykrotnie wzrosła 
zachorowalność na depresję; w Kanadzie pije się o 20 proc. więcej alkoholu;  
w Chinach połowa pracowników ochrony zdrowia wykazała objawy depresji; 
we Włoszech i Hiszpanii ponad ¾ dzieci ma trudności z koncentracją, prawie 
połowa odczuwa niepokój. W Polsce można spodziewać się zbliżonych wskaź- 
ników. W tym samym czasie WHO i ONZ alarmują, że problemem globalnym 
jest brak odpowiedniej organizacji i finansowania ochrony zdrowia psychicz- 
nego, która dałaby radę udźwignąć ten stan rzeczy. 
    Na Mokotowie można liczyć na pomoc. Mieszkańcy i mieszkanki naszej 
dzielnicy mają dostęp do jednego z najlepiej rozwiniętych systemów ochrony 
zdrowia psychicznego w Polsce oferowanym nieodpłatnie przez Mokotowskie 
Centrum Zdrowia Psychicznego (MCZP) działające przy Instytucie Psychiatrii       
i Neurologii i współpracujące ze Stowarzyszeniem Rodzin i Przyjaciół Osób        
z Zaburzeniami Psychicznymi INTEGRACJA. MCZP swoje działania realizuje     

w ramach ogólnopolskiego programu pilotażowego poszerzo- 
nego o szereg nowoczesnych form wsparcia możliwych dzięki 
unijnemu Funduszowi Społecznemu.
     Centrum dysponuje m.in. zespołami psychologów, z którymi 
już po kilku dniach od zgłoszenia telefonicznego można się 
indywidualne spotkać, żeby uzyskać wstępne wsparcie, roze- 
znać się w swojej sytuacji i zorientować, jak dalej „poruszać się” 
po Centrum. Mamy mobilny zespół psychologów, który 
dojeżdża do miejsca zamieszkania, jak również mieszkania 
chronione o różnym poziomie wspierania, pozwalające spró- 
bować samodzielnego życia w nowym otoczeniu. Funkcjonują 
różne typy regularnie się spotykających grup wsparcia (grupa 
terapeutyczna, twórczo-plastyczna, pracy z ciałem oraz inte- 
gracyjna, a także dla członków rodzin osób z doświadczeniem 
kryzysu psychicznego). Dostępne są konsultacje z trenerem 
pracy. 
    Podejście do kwestii zdrowia psychicznego charakterystyczne 
dla MCZP wyraża prowadzona w Centrum diagnoza funkcjo- 
nalna, która pomaga określić i zrozumieć rzeczywisty poziom 
codziennego funkcjonowania danej osoby (a nie medyczną 
jednostkę choroby czy zaburzenia). Można więc sprawdzić, jak 
pandemia wpłynęła na nasze życie i na tej bazie wspólnie ze 
specjalistami poszukać nowych strategii radzenia sobie                  
w nowych okolicznościach. 

Koszty psychiczne oswajania pandemii. Co na to Mokotów?

Gdzie się szczepić przeciw COVID-19 na Mokotowie?

   Choć aktualnie pula zapisów na szczepienia przeciw COVID-19 jest 
wyczerpana, warto wiedzieć, gdzie będzie to możliwe. W całej Warszawie są 
262 punkty szczepień, z tego kilkadziesiąt na Mokotowie. Na terenie osiedli 
lub w bliskim sąsiedztwie szczepi kilkanaście placówek - ich listę przed- 
stawiamy obok. Procesu rejestracji można dokonać na kilka sposobów: 
zapisać się bezpośrednio u swojego lekarza rodzinnego, zadzwonić na 
specjalnie uruchomioną infolinię Narodowego Programu Szczepień: 989 
lub 22 62 62 989, lub zapisać się przez Internetowe Konto Pacjenta.
     Warto wiedzieć, że Warszawa zapewnia transport dla osób 70+, które po- 
siadają aktualne orzeczenie o niepełnosprawności w stopniu znacznym        
o kodzie R lub N albo I grupie z wyżej wymienionymi schorzeniami (kod R 
lub N). Uruchomiono również specjalny numer telefonu 22 333 44 33, pod 
którym z trzydniowym wyprzedzeniem na hasło: „Wawa Taxi bez barier              
- szczepienia przeciwko COVID-19” można zgłosić zapotrzebowanie na 
transport do punktu szczepień.
     We wszystkich dzielnicach działają również dzielnicowe zespoły „Warsza- 
wa Wspiera” dla seniorów 70+, którzy mają niemożliwe do przezwyciężenia 
we własnym zakresie trudności w samodzielnym dotarciu do punktu szcze- 
pień. Zespoły te pomagają i informują o najważniejszych zasadach dotyczą- 
cych szczepień i punktów szczepień. Aby skorzystać z takiej pomocy na 
Mokotowie należy skontaktować się z Mokotowskim Zespołem Wsparcia 
,,Warszawa Wspiera’’ pod nr telefonu 22 443 67 71 lub e-mailem na adres  
mokotow.wsparcie@um.warszawa.pl. 

PUNKTY SZCZEPIEŃ BLISKO OSIEDLI „ENERGETYKI”:
★Centrum medyczne Sobieskiego, św. Bonifacego 70, 
tel. 22 642 47 18;

★Przychodnia Citymed, al. Sobieskiego 18, tel. 22 120 20 03;
★Centrum Medyczne Sadyba, ul. Urle 1, tel. 22 211 14 38;
★Przychodnie SZPZLO Warszawa-Mokotów przy Madalińskiego 
13 - tel. 22 541 70 5,  przy Kolegiackiej 3 - tel. 731 207 150, 
przy Soczi 1 - tel. 22 642 69 33, przy Chełmskiej 13/17 - tel. 
22 840 10 25, przy Morszyńskiej 33 - tel. 22 842 24 13, przy 
Iwickiej 19 - tel. 22 841 49 05;

★Narodowy Instytut  Zdrowia  Publicznego - Państwowy  Zakład 
Higieny przy Powsińskiej 61, tel. 22 550 96 92;

★Stacja pogotowia ratunkowego „Mazovia”, ul. Chełmska 12, 
tel. 660 15 44 48;

★Bezpieczny Dom Opieki Nestor, ul. Bobrowiecka 9, tel. 537 
500 554;

★Punkt szczepień Diagnostyka, ul. Sikorskiego 9, 
 tel. 12 295 01 00;

★Przychodnia pediatryczna „Eskulapek”, ul. Grupy AK Północ 4, 
tel. 22 254 22 22;

★Przychodnie Medicor Małgorzata Zembrzuska, ul. Czernia- 
kowska 131 - tel. 22 840 05 11 i ul. Mikkego 4 - 22 627 11 00;

★Kimed Centrum medyczne Mokotów, ul. Ludowa 6, tel. 22 840 
72 17;

★Przychodnia NZOZ REKOL-MED, ul. Bacha 2, tel. 22 843 68 13.

Jakub Tercz, Specjalista ds. Partnerstw Lokalnych MCZP

źr. um.warszawa.pl
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Spółdzielnia na wesoło ;) 

Śnieg, śnieg, śnieg!
    - Nie ma czasu na rozmowy panie kolego, robota czeka! -  odpowiada nam w biegu Pan Stanisław               
z administracji jednego z osiedli na literę „S”. Błyskawicznie dopada do ciągnika z pługiem i z piskiem 
opon rusza na osiedle odśnieżać. W ostatnim czasie pracy jest więcej, niż przez poprzednie dwa lata 
razem wzięte. Ale nigdy też nie sprawiała ona tyle radości. 
     Nieoficjalnie dowiadujemy się, że ten śnieg dosłownie i w przenośni spadł nam z nieba. Koronawirus, 
zamknięcie w siedzibie administracji, albo telepraca, a także smog, ocieplenie klimatu, podatek od 
napojów słodzonych i brak szczepionek - morale wśród pracowników było już naprawdę niskie.
    W Zarządzie nieoficjalnie mówi się, że powstał plan sprowadzenia śniegu z importu i zasypania chod- 
ników i ulic, żeby było, co odśnieżać, a sprzęt się nie marnował. Powstał specjalny zespół, który na 
szczęście nie zaczął pracy. Bo stało się: „zima zaskoczyła drogowców spółdzielców”. W porę, bo                   
w ostatnim czasie dało się słyszeć plotki, że spółdzielnia pozbędzie się całego sprzętu do odśnieżania, 
bo i tak stoi nieużywany, a po drugie to jak odśnieżać w czasie telepracy?
     Teraz w końcu zaczęło się dziać. Można, a nawet trzeba, wyjść na osiedle, posłuchać narzekań, 

dlaczego odśnieżamy od prawej do lewej, a nie od lewej do prawej, albo żeby tak odśnieżać, by w tym miejscu  już nie napadało i czemu ten 
traktor tak hałasuje… Ale rajdów z pługiem po osiedlu wielu nie zamieniłoby nawet na jazdę kabrioletem wzdłuż Lazurowego Wybrzeża. 
     Nikt dokładnie nie wie, kto załatwił ten śnieg i jak długo zostanie. Nie brakuje więc oryginalnych pomysłów.  - Jak mam znowu kilka lat 
czekać na odśnieżanie, to wolę ten śnieg, co jest dwa razy przerzucić. Będzie co wspominać następnej zimy, której może nie być - tłumaczy 
nam jeden z pracowników. notował: Administrator Stanisław Anioł

Energetyczna Liga 
Mistrzów: 

Sielce też w grze
    Na początku marca ruszy kolejna runda 
międzyosiedlowych rozgrywek w piłkę 
nożną. Wśród czternastu drużyn, które 
przystąpią do rozgrywek, po raz pierwszy 
znalazła się drużyna z Sielc. Po przerwie 
spowodowanej remontem nawierzchni 
boiska przy ul. Maltańskiej, liga znowu 
zagości na Stegnach Południe, a tym 
samym odciążone zostanie boisko przy 
Idzikowskiego na którym rozegrana 
została cała runda jesienią. Spotkania 
odbywać się będą tradycyjnie w poniedział- 
ki i czwartki w godzinach 20-22. 
   Rozgrywki zostaną przeprowadzone,            
o ile będą na to pozwalały obostrzenia 
związane z pandemią. Te aktualnie 
dopuszczają amatorski sport na świeżym 
powietrzu. 
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    Do początku maja potrwa sprawdzanie przez miejskich urzędników projektów zgłoszo- 
nych w ramach budżetu obywatelskiego. Na Mokotowie do weryfikacji jest 164 aplikacje          
- najwięcej spośród wszystkich dzielnic. Ponieważ przewidziano również czas na odwołania 
od decyzji urzędników, ostateczną listę projektów poznamy na początku czerwca. Stolica 
przeznaczyła na budżet obywatelski rekordowe 93,5 mln zł.
   Jakie pomysły mają w tym roku mieszkańcy osiedli „Energetyki”? Przejęcie przez miasto 
terenu Parku Dygata otworzyło możliwość zgłaszania projektów dotyczących tego terenu.  
I tak mamy propozycje siłowni plenerowej oraz zajęć tai-chi, koncertu z okazji rocznicy wy- 
buchu Powstania Warszawskiego, cykl przedstawień teatralnych dla dzieci, imprezę z okazji 
końca lata. Cztery projekty zgłosili mieszkańcy z grupy Nasze Podwórko. Obejmują one 
rejon Stegien i dotyczą nasadzeń drzew i krzewów, zajęć dla dzieci i dorosłych, czy dość 
obszernego remontu ulic, miejsc parkingowych i montażu monitoringu. Całość prac w tym 
przypadku wyceniono aż na 1 mln zł. Ale zgłoszono także propozycję naprawy sygnalizacji 
świetlnej na skrzyżowaniu al. Wilanowskiej i Dolinki Służewieckiej. Mieszkańców osiedla 
Bernardyńska zainteresować mogą pomysły budowy mini skate parku i uruchomienia ujęcia 
wody pitnej wraz z rewitalizacją zieleni. 
   Projektów jest niewiele, ale może to zmobilizuje mieszkańców do wzięcia udziału w głoso- 
waniu i solidarnego wsparcia projektów korzystnych dla mieszkańców „Energetyki”. Bez tego 
po prostu skorzystają inni. Samo głosowanie przewidziano od 15 do 30 czerwca 2021 r.

BUDŻET OBYWATELSKI. SPRAWDZAJĄ PROJEKTY

      Już niebawem rozpocznie się rekrutacja do przedszkoli, jeżeli martwisz się,  jak Twoja 
pociecha poradzi sobie w nowej rzeczywistości to nie zwlekaj, zapisz go do Klubu 
Malucha. Misją naszego klubu, jest stworzenie dzieciom jak najdogodniejszych warunków 
oraz  możliwości rozwoju. To idealne miejsce na oswojenie dziecka z rówieśnikami, 
prawdziwy trening przed przedszkolem. 
    Zapewniamy bezpieczne warunki, ciepłą opiekę, kameralną atmosferę oraz optymalne 
środowisko do rozwoju i nauki maluszków. Takie warunki sprawiają, że nasze dzieci 
czują się bezpiecznie tak jak w domu. Codziennie przybliżamy dzieciom otaczającą 
rzeczywistość, zaspokajamy dziecięcą ciekawość. Są wierszyki, piosenki, zabawy rucho- 
we, ogólnorozwojowe i sensoryczne wspomagające motorykę małą i dużą.
     W naszej placówce dzieci są pod doskonałą opieką. Kadra posiada wieloletnie 
doświadczenie, a opieka nad najmłodszymi to ich prawdziwa pasja. Po prostu kochają to, 
co robią.
    Przyświeca nam jedna zasada - przyjemnie, bezstresowo i inspirująco spędzamy czas     
w Klubie Malucha. Więcej informacji: Ośrodek Edukacji Kulturalnej „Sadyba” ul. Korczyń- 
ska 6, tel. 22 642 59 08, kom. 608 554 398.

Małgorzata Sarzyńska
 OEK „Sadyba”

OEK „SADYBA” zaprasza 
do Klubu Malucha!

opr. red. 


